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– Dzisiejsze spotkanie ma 
na celu zmotywowanie 
nas do późniejszego dzia-
łania, do tego  by mieć 
ambicję by sięgać po więcej 
– powiedział Robert Perkow-
ski. Według danych  GUS Ząb-
ki są najmłodszym miastem  
w Polsce i do 2030 roku na-
dal mają być liderem w tym 
zakresie. Dlatego przed-
siębiorcy powinni myśleć  

o gospodarce szerzej – 
dodał >> str. 4

9

–  Wiecie, że kiedy 
„Starba” lądował 

tutaj na spado-
chronie, zrzucony 
w ramach opera-
cji Weller-2, miał 

dokładnie 30 lat? 
Był w moim wie-
ku… Zwinął spa-

dochron i pewnie 
gdzieś tutaj stał, 

po ciemku. (…) 
Trzeba też pa-

miętać o kilkuna-
stu żołnierzach 

AK obwodu  
„Rajski Ptak” – 
mówił podczas 

uroczystości 
Radosław  

Korzeniewski 
wójt Gminy  
Dąbrówka.

>> str. 3

Pochód ulicami  
miasta rozpoczął  
Festiwal Blackout

Paweł Żółtek

Piotr 
Stawski

Piotr  
Orzechowski

Kołaków’44.  
Pamiętamy

– Pracujemy 
nad usprawnie-

niem połączeń z Kobyłką, 
co odciąży centrum Wo-
łomina. Kierowcy już dziś 
korzystają z nowego po-
łączenia z Ossowem, któ-
re biegnie przez ulicę Gra-
biczną w Gminie Wołomin 
przechodząc w ul. Bohaterów 
Ossowskich znajdującą się 
na terenie Kobyłki – pod-
kreśla burmistrz Woło-
mina Elżbieta Radwan 
i jej zastępca Edyta 
Zbieć >> str. 4

Działając wspólnie  
możemy więcej

www.wilenskapark.pl
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Biuro obsługi klienta: ul. Wileńska 51 bud. A, 05-200 Wołomin
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Formalności skarbowe 
przy darowiznach

O darowiznach i związanych z nimi obowiązkach podatkowych rozmawiamy z Pawłem Żółtkiem 
– właścicielem biura rachunkowego z Kobyłki

– Zbliża się termin matur. Część 
maturzystów od października roz-
pocznie studia. Być może wśród 
nich będą tacy, którzy od rodzi-
ców dostaną w prezencie miesz-
kanie. Czy darowizna od rodziców 
jest opodatkowana podatkiem od 
spadów i darowizn?
– W większości zdajemy sobie spra-
wę, że darowizna w najbliższej 
rodzinie jest zwolniona od podatku. 
Warto jednak pamiętać o tym, że aby 
uniknąć podatku trzeba dopełnić 
pewnych formalności w urzędzie 
skarbowym.
– Jakie to formalności?
– Zanim przejdę do szcze-
gółów chcę przedstawić 
krótką charakterystykę 
podatku od spadków  
i darowizn. Otóż ustawa 
przewiduje trzy grupy 
podatkowe nabywców 
oparte na więzach 
pokrewieństwa  
i związane z tym 
różne kwoty wolne 
od opodatkowania.
– Jakie to grupy?
– Grupa 1: małżo-
nek, zstępni (np. 
syn, córka, wnuki, 
prawnuki), wstępni (np. 
matka, ojciec, dziadkowie), 
rodzeństwo, ojczym, maco-
cha, pasierb, zięć, synowa, 
teściowie; 9 637 zł - od 
jednego darczyńcy;  19 274 zł - od 
wielu darczyńców
Grupa 2: zstępni rodzeństwa, ro-
dzeństwo rodziców, zstępni i mał-
żonkowie pasierbów, małżonkowie 
rodzeństwa i rodzeństwo małżon-
ków, małżonkowie rodzeństwa 
małżonków, małżonkowie innych 
zstępnych 7 276 zł
Grupa 3:  inni nabywcy 4 902 zł.

Trzeba pamiętać, że wszystkie daro-
wizny bez wyjątku są opodatkowane 
podatkiem od spadku i darowizn. Je-
śli jednak w poszczególnych grupach 
podatkowych wartość darowizny nie 
przekroczy kwoty wolnej od podatku, 
nie trzeba płacić podatku.
Jednak jeżeli darowizna od tej samej 
osoby następuje więcej niż jeden raz, 
to ujmuje się wartość przekazanej 

darowizny łącznie w okresie 5 lat, 
poprzedzających rok, w którym 
nastąpiło ostatnie nabycie. Wów-
czas nastąpi doliczenie do wartości 
rzeczy i praw majątkowych ostatnio 
nabytych. 
– Ale te kwoty wolne nijak mają 
się do wartości mieszkania.
– Zgadza się. Jednak w kręgu naj-
bliższej rodziny wszystkie darowizny, 
bez względu na ich wartość, mogą 
być zwolnione z opodatkowania. Do 
najbliższej rodziny należą: małżo-
nek, zstępni (np. syn, córka, wnuki, 
prawnuki), wstępni (np. matka, 

ojciec, dziadkowie), pasierb, 
rodzeństwo, ojczym, macocha. 
Otrzymanie darowizny dla tej 
grupy osób wymaga jednak 

jej zgłoszenie właściwemu naczel-
nikowi urzędu skarbowego w ter-
minie 6 miesięcy od dnia powstania 
obowiązku podatkowego na druku 
SD-Z2. I to jest właśnie ten szczegół 
z początku naszej rozmowy, o którym 
bezwzględnie należy pamiętać.
– Czy to jedyny obowiązek?
– W przypadku darowizny pieniężnej 
darowizna musi być dokonana na ra-

chunek bankowy – trzeba pamiętać  
o właściwym udokumentowaniu ta-
kiej darowizny. Darowizna w formie 
gotówki niestety nie daje korzyści 
podatkowych i po przekroczeniu 
kwoty wolnej będzie podlegała opo-
datkowaniu.
– Czyli jak to powinno wyglą-
dać w praktyce?
– W praktyce powinno wyglądać 
to tak, że jeśli kupujemy dziecku 
mieszkanie, to dziecko powinno 
zgłosić ten fakt do urzędu skar-
bowego na formularzu SD -Z2  
w terminie 6 miesięcy od otrzymania 
mieszkania, w przeciwnym wypad-
ku darowizna od rodziców jest opo-
datkowana podatkiem od spadków 
i darowizn.

– Zbliża się termin matur. Część 
maturzystów od października roz-
pocznie studia. Być może wśród 
nich będą tacy, którzy od rodzi-
ców dostaną w prezencie miesz-
kanie. Czy darowizna od rodziców 
jest opodatkowana podatkiem od 
spadów i darowizn?
– W większości zdajemy sobie spra-
wę, że darowizna w najbliższej 
rodzinie jest zwolniona od podatku. 
Warto jednak pamiętać o tym, że aby 
uniknąć podatku trzeba dopełnić 
pewnych formalności w urzędzie 

– Jakie to formalności?
– Zanim przejdę do szcze-
gółów chcę przedstawić 
krótką charakterystykę 
podatku od spadków 
i darowizn. Otóż ustawa 
przewiduje trzy grupy 
podatkowe nabywców 
oparte na więzach 
pokrewieństwa 
i związane z tym 
różne kwoty wolne 

-
nek, zstępni (np. 
syn, córka, wnuki, 
prawnuki), wstępni (np. 
matka, ojciec, dziadkowie), 
rodzeństwo, ojczym, maco-
cha, pasierb, zięć, synowa, 

darowizny łącznie w okresie 5 lat, 
poprzedzających rok, w którym 
nastąpiło ostatnie nabycie. Wów
czas nastąpi doliczenie do wartości 
rzeczy i praw majątkowych ostatnio 
nabytych. 
– Ale te kwoty wolne nijak mają 
się do wartości mieszkania.
– Zgadza się. Jednak w kręgu naj
bliższej rodziny wszystkie darowizny, 
bez względu na ich wartość, mogą 
być zwolnione z opodatkowania. Do 
najbliższej rodziny należą: małżo
nek, zstępni (np. syn, córka, wnuki, 
prawnuki), wstępni (np. matka, 

ojciec, dziadkowie), pasierb, 
rodzeństwo, ojczym, macocha. 
Otrzymanie darowizny dla tej 
grupy osób wymaga jednak 

– (...) w kręgu najbliższej rodziny wszystkie darowizny, 
bez względu na ich wartość, mogą być zwolnione  

z opodatkowania. Do najbliższej rodziny należą: 
małżonek, zstępni (np. syn, córka, wnuki, prawnu-

ki), wstępni (np. matka, ojciec, dziadkowie), pa-
sierb, rodzeństwo, ojczym, macocha. Otrzymanie 
darowizny dla tej grupy osób wymaga jej zgłosze-

nie właściwemu naczelnikowi urzędu skarbowego 
w terminie 6 miesięcy od dnia powstania obowiąz-

ku podatkowego na druku SD-Z2 – mówi Paweł 
Żółtek, właściciel biura rachunkowego z Kobyłki. 

N o w e
obowiązki dla przedsiębiorców

Od 1 stycznia 2018 r. wszyscy podatnicy VAT 
muszą co miesiąc wysyłać do Urzędu Skarbowego JPK_VAT.

Przedsiębiorco! 
Nowy obowiązek dotyczy również Ciebie, 

jeśli jesteś podatnikiem VAT i składasz deklaracje 
VAT-7 lub VAT-7K.

WAŻNE!
Jednolity Plik Kontrolny musi być generowany i przesyłany 

wyłącznie w wersji elektronicznej.

czy Twoja firma jest gotowa na Jpk_VaT?

tel. 22 786 06 11
ul. szeroka 6, 05-230 kobyłka

e-mail: biuro@mojerozliczenia.pl
www.mojerozliczenia.pl

www.facebook.com/mojerozliczenia

Biuro Rachunkowe

Biuro Rachunkowe

Biuro Rachunkowe
Kobyłka ul. Szeroka 6

tel. 22 786 06 11
www.mojerozliczenia.pl

Zapraszamy!
Radzymin ul. Komunalna 6

tel. (22) 786 51 44, (22) 786 63 10 
www.zdz-radzymin.pl

GIMNAZJALISTO!

Klasy wielozawodowe - Ty decydujesz o wyborze zawodu. 
Tylko u nas najlepsi uczniowie otrzymują miesięczne stypendia 

nawet przez cały okres nauki.

 Oferujemy również:
• bardzo dobre warunki lokalowe, w tym trzy sale komputerowe z dostępem do internetu,
• bezpłatny udział w szkoleniach i kursach dających w przyszłości większe szanse 

znalezienia pracy np. kurs komputerowy i kurs języka angielskiego zakończone 
Certy�katem, kurs obsługi wózków jezdniowych,

• możliwość rozwijania zainteresowań poprzez udział w dodatkowych zajęciach 
     oraz kontynuację nauki w Branżowej Szkole II Stopnia lub Niepublicznym Liceum   
      Ogólnokształcącym dla Dorosłych,      
• opiekę psychologiczno-pedagogiczną.

Wszystkie szkoły posiadają Certy�kat Jakości ISO  9001:2009

Zapraszamy!
Radzymin ul. Komunalna 6

tel. (22) 786 51 44, (22) 786 63 10 
www.zdz-radzymin.pl

GIMNAZJALISTO!
Branżowa Szkoła I Stopnia
(dotychczas Zasadnicza Szkoła Zawodowa, im. kpt. Stefana Pogonowskiego)
przy Zakładzie Doskonalenia Zawodowego w Warszawie 
Oddział w Radzyminie 
czeka na Ciebie!

Klasy wielozawodowe - Ty decydujesz o wyborze zawodu. 
Tylko u nas najlepsi uczniowie otrzymują miesięczne stypendia 

nawet przez cały okres nauki.
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Cześć cichociemnym oddali ci, którzy pamiętają i ci, którzy znają to wydarzenie tylko z opowiadań i lekcji historii.
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Zwycięstwo?
Edward M. Urbanowski

Jak podał GUS, dług Polski na dzień dzisiejszy to ok. 1 biliona złotych i rośnie 
oraz tzw. dług ukryty, czyli zobowiązania wobec emerytów – ok. 5 bilionów zł. Zaś 
planowany dochód państwa w 2018 r. ma wynieść tylko 355,7 miliardów.

W minioną sobotę premier Mateusz Morawiecki wziął udział w konwencji 
PiS i Zjednoczonej Prawicy w Warszawie. W swoim wystąpieniu zapowiedział 
kilka nowych projektów.

- Wyprawka; - Chcemy, żeby każde dziecko w wieku szkolnym do ukończe-
nia 18 roku życia, które uczęszcza do szkoły podstawowej i ponadpodstawowej 
otrzymywało 300 zł jako wyprawkę przed każdym rokiem szkolnym. To będzie 
kolejny wielki, ważny element naszego programu społecznego, nie będzie tam 
żadnych warunków, to dla wszystkich rodziców. Projekt ten zostanie zrealizowany 
w przeciągu paru najbliższych miesięcy. Koszt - 1,5 mld rocznie.

- Obniżka podatku CIT dla małych i średnich przedsiębiorców z 15 proc. do 
9 proc; - Dziękuję wszystkim uczciwym przedsiębiorcom, których jest ogromna 
większość. Ufamy im dalej i wspieramy małą i średnią polską przedsiębiorczość, 
i po raz drugi obniżymy podatek dla wszystkich małych i średnich firm.

- Dostępność + dla seniorów; - Rząd zagwarantuje na ten program w ciągu 
najbliższych kilku lat 23 mld zł. To jest 
tyle, ile rocznie wydajemy na 500+, po to, 
żeby poprawić warunki życia seniorom, 
osobom słabszym, niepełnosprawnym. W 
najbliższym czasie rząd zaproponuje do-
datkową, minimalną emeryturę dla kobiet, 
które osiągnąwszy wiek emerytalny nie 
mają minimalnej emerytury, a urodziły co 
najmniej czwórkę dzieci.

- Mniejszy ZUS dla małych firm; - Niż-
szy ZUS, bardziej proporcjonalny. Niższy 
dla tych, którzy mają niższy przychód, 
trochę wyższy dla tych, którzy mają wyższy 
przychód; bardziej sprawiedliwy i bardziej 
akceptowalny. Na pewno dzięki temu wycią-
gniemy część firm z szarej strefy.

- Drogi lokalne; - Powstanie nowy fun-
dusz dróg lokalnych. Już w tym roku prze-
znaczamy prawie 1,5 mld zł, czyli kwotę do 
tej pory nigdy nie przeznaczaną na drogi gminne, powiatowe, na te drogi, które 
są najbardziej potrzebne. Utworzymy specjalny fundusz tej jesieni, fundusz co 
najmniej na 5 mld zł, który na najbliższe 18 miesięcy będzie wielkim zastrzykiem 
finansowym dla naprawy i budowy dróg gminnych i powiatowych.

Do tego, jak zapowiedział Premier, w 2019 r. w budowie będzie 100 tys. 
mieszkań w ramach programu „Mieszkanie Plus”. - To jest moje zobowiązanie! 
Wkrótce też minister rolnictwa Krzysztof Jurgiel przedstawi kompleksowy program 
dla rolników. Zostanie poszerzony zakres działania ustawy o rolniczym handlu 
detalicznym, po to, żeby rolnicy mogli sprzedawać swoje płody z pominięciem 
tych różnych wielkich pośredników, żeby marże były tanie.

- Za kilka tygodni miną trzy lata od zwycięstwa Andrzeja Dudy w wyborach 
prezydenckich, jesienią miną trzy lata od zwycięstwa PiS w wyborach parla-
mentarnych. Dwa zwycięstwa to bardzo wiele, ale czy to wystarczy do naprawy 
Rzeczpospolitej? Nie. To za mało. Czy wygramy w nadchodzących wyborach 
samorządowych, w wyborach do Parlamentu Europejskiego, czy zwyciężymy w 
wyborach parlamentarnych w 2019 r.? Tak, zwyciężymy! Polska jest jedna i ja wierzę 
w jej zwycięstwo. Zwyciężymy!

To prawda. Zwycięży PiS a przegra Polska … niestety.

– Za kilka tygodni miną 
trzy lata od zwycięstwa 

Andrzeja Dudy w wyborach 
prezydenckich, jesienią 

miną trzy lata od zwycię-
stwa PiS w wyborach 

parlamentarnych. Dwa 
zwycięstwa to bardzo 

wiele, ale czy to wystarczy 
do naprawy Rzeczpospo-
litej? Nie. To za mało.Czy 

wygramy w nadchodzących 
wyborach samorządowych, 
w wyborach do Parlamentu 

Europejskiego...?

Informacja o tym, że projekt 
muzeum w Ossowie trafił do za-
mrażarki jakoś mnie specjalnie nie 
zaskoczyła, gdyż pierwsza myśl o 
tym, że tak może się wydarzyć po-
jawiła się z chwilą dymisji ministra  
Antoniego Macierewicza.

Na jak długo projekt ossowskie-
go muzeum trafił do zamrażarki,  
i czy kiedykolwiek jeszcze z niej 
się wydobędzie, informacji pu-
blicznej brak. Pod dużym znakiem 
zapytania stoi plan, iż muzeum w 
Ossowie powstanie do 15 sierpnia 
2020 roku na 100 rocznicę Bitwy 
Warszawskiej. Wiadomo, że do-
kumentacja jest gotowa, że autor 
otrzymał za swoją pracę gratyfika-
cję w wysokości 130 000,00 zł.

Znaków zapytania nie ma jed-
nak w zakresie upamiętniania w 
Ossowie osób, które straciły życie 
w wyniku katastrofy smoleńskiej 
10 kwietnia 2010 roku. W tym roku, 
wzorem lat ubiegłych, upamiętnio-
no kolejną osobę.

Od wielu lat na kierunek dzia-
łań związanych z pamięcią hi-
storyczną na terenie Ossowa my 
– mieszkańcy tego regionu, jak 
też samorządy lokalne, wielkiego 
wpływu nie mają. Nikt nas nie 
pytał o nic, nikt z nami niczego 
nie konsultował – po prostu – 
dzieje się.

Wyprzedzając niejako ewentu-
alne komentarze, pragnę mocno 
w tym miejscu podkreślić, że nie 
jestem przeciwnikiem czczenia 
pamięci wszystkich, którzy zginęli 
tego feralnego dnia. Boli mnie 
natomiast sposób, w jaki jest to 
robione. Boli mnie też to, że nie 
umiemy znaleźć płaszczyzny, któ-

ra tak bardzo by nas nie dzieliła. 
Tylko tyle i… aż tyle.

W Wołominie, jak w wielu 
innych miejscach na świecie, 
nie brak ludzi, którzy chcieliby 
mieć wpływ na decyzje dotyczące 
sposobu zagospodarowania prze-
strzeni publicznej. Niestety – nie 
brakuje też takich, którzy mogąc 
podejmować decyzję, uważają, że 
wiedzą lepiej niż reszta i nikogo 
nie pytając robią to, co robią.

Przykłady można by mnożyć. 
Na niewiele zdał się protest, gdy 
ówczesne władze wywoziły czołg z 
Wołomina do Urli. Fiasko ponieśli 
rok później protestujący przeciwko 
budowie RIPOK.

Nie dziwi więc akcja oddolna 
upamiętnienia rzeźbą najpopu-
larniejszego psa Miśka, która zro-
dziła się po odrzuceniu propozycji 
realizacji tego zadania przez radę 
miejską.

Uruchomiono zbiórkę na por-
talu zbiórka.pl.

Czy ten zamysł się powiedzie?
Pierwsze środki na realizację 

tego zadania już się pojawiły.

Chwila  
radości minęła…

Teresa Urbanowska

Kołaków zaszczycił  
swoją obecnością Mini-
ster Obrony Narodowej 
Mariusz Błaszczak, który 
objął imprezę honorowym 
patronatem i złożył kwiaty 
pod pomnikiem upamięt-
niającym zrzut. 
Hołd cichociemnym  
oddali także skoczkowie, 
którzy brali udział w rekon-
strukcji, rodziny cichociem-
nych, rodziny żołnierzy 
Armii Krajowej  
obwodu „Rajski Ptak”  
oraz wiele innych osób.

Biegi, rekonstrukcja zrzutu, kon-
cert i pokaz pirotechniczny ściągnęły 
tłumy mieszkańców i gości. Kołaków 
zaszczycił swoją obecnością Minister 
Obrony Narodowej Mariusz Błasz-
czak, który objął imprezę honorowym 
patronatem.

- Cieszę się, że naszą małą gminę 
odwiedził minister. Zrobił na mnie 
duże wrażenie. Znalazł czas, żeby 
porozmawiać z nami - mieszkańca-
mi, no i wręczał medale. To dla dzieci 
było duże przeżycie – relacjonuje 
Dorota z Kuligowa. 

Tegoroczne wydarzenie zgroma-
dziło znacznie więcej uczestników 
niż w ubiegłym roku. W centralnym 
miejscu, gdzie ustawiono billboard 
z fotografiami nie tylko cichociem-
nych, ale także mieszkańców gminy 
– żołnierzy Armii Krajowej, którzy 
przygotowywali i odbierali zrzut, 
wielu szukało swoich dziadków, 
pradziadków…

- Pamiętam zrzut – mówi  
p. Edward z Kołakowa. – Miałem 
wtedy 6 lat. Już następnego dnia we 
wsi mówiło się, że w nocy coś się 
wydarzyło w naszym lesie. 

W sobotę 21 kwietnia cześć cicho-
ciemnym i tym, którzy przygotowywali  
i odbierali zrzut oddali ci, którzy 
pamiętają i ci, którzy znają to wy-
darzenie tylko z opowiadań, lekcji 
historii.

Głównych aktorów tamtejszych 
wydarzeń wspominał w swoim wy-
stąpieniu wójt gminy Dąbrówka 
Radosław Korzeniewski:

- Wiecie, że kiedy „Starba” lądo-
wał tutaj na spadochronie, zrzucony 
w ramach operacji Weller-2, miał 
dokładnie 30 lat? Był w moim wie-
ku… Zwinął spadochron i pewnie 
gdzieś tutaj stał, po ciemku. (…) 
Trzeba też pamiętać o kilkunastu żoł-
nierzach AK obwodu „Rajski Ptak”. 
Pomyślcie, że któryś z Waszych 
sąsiadów, o tej porze nie czekałby 
na pokaz, skoki spadochronowe, nie 
szykowałby się do biegu! W tajemnicy 
przed wami szykowałby się do bardzo 
niebezpiecznej operacji, w której 
ryzykowałby życie! – mówił podczas 
uroczystości wójt Korzeniewski.

Wśród uczestników uroczystości 
byli m.in. dwaj wnukowie Mariana 
Zadrożnego ps. „Sęp”, który odegrał 
ważną rolę w odbiorze zrzutu: Zenon 
Zadróżny – zastępca wójta gminy 
Dąbrówka i Piotr Uściński – Poseł 
na Sejm RP. Rodzina Zadróżnych, 
dobrze znana w gminie Dąbrówka, 
kontynuuje tradycje aktywnej odpo-
wiedzialności za losy ojczyzny. 

Pod pomnikiem upamiętniającym 
zrzut kwiaty złożyli m.in. skoczkowie, 
którzy brali udział w rekonstrukcji, 
Minister Obrony Narodowej Mariusz 
Błaszczak, rodziny cichociemnych, 
rodziny żołnierzy Armii Krajowej 
obwodu „Rajski Ptak” i inni. 

- Cieszę się, że nasza lokalna 
uroczystość ściąga z roku na rok 
coraz więcej mieszkańców i gości. 
Bardzo staramy się, żeby budować 
tożsamość lokalną zachęcając miesz-
kańców do aktywnego uczestnictwa w 
uroczystościach. I ta koncepcja, która 
przyjęliśmy w tym roku, sprawdza 
się – podsumowuje Anna Maniecka, 
dyrektor Gminnego Centrum Kul-
tury w Dąbrówce.

Kołaków’44.  
Pamiętamy

Ponad osiemset osób wzięło udział w uroczystości 74. rocznicy zrzutu 
żołnierzy cichociemnych w kołakowskim lesie. Tylko w biegach wystar-
towało ponad 500 uczestników. A sygnał do startu dawał sam Minister 
Obrony Narodowej Mariusz Błaszczak.

W Strachówce nie ma zbędnej polityki
O współpracy z Radą Gminy, ważnych dla mieszkańców inwestycjach i pomysłach ułatwiających życie w 
niewielkiej gminie z Piotrem Orzechowskim, wójtem Gminy Strachówka, rozmawia Teresa Urbanowska

– Panie wójcie – dobiega końca 
Pańska druga kadencja na tym 
stanowisku – czy było łatwiej 
wprowadzać zmiany teraz, czy 
w poprzedniej kadencji? 
– Z pewnością w tej kadencji 
lepiej się pracowało, ponieważ 
miałem większą przychylność 
Rady Gminy. Radni rozumieją, 
że przy tak skromnym budże-
cie jak nasz, trzeba być bardzo 
oszczędnym, elastycznym, ale i 
odważnym, by więcej osiągnąć 
dla gminy. Poza tym liczy się 
sam klimat pracy. Na komisjach 
i sesjach rozmawiamy ze sobą, 
by wspólnie osiągnąć jak naj-
lepsze rozwiązanie. Nikt nie 
uprawia zbędnej polityki jak to 
bywało kiedyś, przez co więcej 
czasu można poświecić na pracę. 
Efekty są widoczne, pozyskujemy 
dużo funduszy zewnętrznych co 
przełożyło się na sukces w posta-
ci zajęcia 14 miejsca w Polsce w 
rankingu Najlepszych Samorzą-
dów „Rzeczpospolitej 2017r.
– Zajęliście 14 miejsce w kraju 
pod względem pozyskiwania 
środków zewnętrznych na 
mieszkańca, jak przełożyło się 
to na inwestycje w gminie?

– W tej kadencji udało się wykonać 
ponad pięć km nakładek asfalto-
wych, a kolejne prawie cztery km 
są do zrobienia w tym roku, wszyst-
ko z dofinansowania z Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa 

Mazowieckiego. Wykonaliśmy 65 
przydomowych oczyszczalni ście-
ków a w tym roku ruszyliśmy z in-
westycją prawie 20 km wodociągów. 
W trakcie jest dogłębna termomo-
dernizacja budynku Urzędu Gminy 
również z dofinansowaniem z 
Mazowieckiej Jednostki Wdrażania 

Projektów Unijnych, z którą również 
podpiszemy wkrótce umowę na 
dofinansowanie na budowę Punk-
tu Selektywnej Zbiórki Odpadów 
Komunalnych. Do tego nowy wóz 
bojowy dla OSP Równe wraz z 

wyposażeniem. Właśnie ogłoszony 
jest przetarg na Odnawialne Źró-
dła Energii, na które otrzymaliśmy 
dofinansowanie w partnerstwie z 
gminami: Jadów, Stoczek i Dłu-
gosiodło.
Poza tym w Strachówce mamy 
już od marca gaz ziemny. Więc 

wszystko idzie ku dobremu i mam 
nadzieję, że jest to nie tylko moje 
odczucie.
– W poprzedniej kadencji postawił 
Pan na budowę przychodni – czy 
tym razem udało się wprowadzić 
jakieś zmiany pod względem 
dostępności do usług w zakresie 
zdrowia?
– Nowy ośrodek zdrowia prowadzony 
przez firmę CENTRUM prężnie 
działa, a wraz z nim apteka. Mamy 
też wspólne plany, by otworzyć dzien-
ny dom opieki nad osobami starszy-
mi. Myślimy z radnymi na poważnie 
o zdrowiu naszych mieszkańców i 
dlatego złożyliśmy niedawno wnio-
sek do LGD Równiny Wołomińskiej 
na odbudowę zabytkowego budynku, 
w którym zamierzamy zorganizować 
profesjonalną rehabilitację. Mam 
nadzieję, że nasze plany wypalą i 
może jeszcze w tym roku ruszymy z 
budową. Zdrowie jest najważniejsze 
dla każdego, dlatego uważam, że jest 
to najbardziej potrzebna inwestycja 
w naszej gminie. Jest jeszcze dużo 
potrzeb i pomysłów, na które trzeba 
czasu i pieniędzy, ale mamy cel, aby 
nasza gmina stała się jak najlep-
szym miejscem do życia, rozwoju i 
odpoczynku.

– Zdrowie jest najważniejsze 
dla każdego, dlatego uważam, 
że jest to najbardziej potrzeb-
na inwestycja w naszej gmi-
nie. Jest jeszcze dużo potrzeb 
i pomysłów, na które trzeba 
czasu i pieniędzy, ale mamy 
cel, aby nasza gmina stała się 
jak najlepszym miejscem  
do życia, rozwoju i odpoczyn-
ku – mówi Piotr Orzechowski,  
wójt Gminy Strachówka.

– (...) nie jestem 
przeciwnikiem czczenia 

pamięci wszystkich, któ-
rzy zginęli tego feralnego 
dnia. Boli mnie natomiast 

sposób, w jaki jest to 
robione. Boli mnie też to, 

że nie umiemy znaleźć 
płaszczyzny, która tak 

bardzo by nas nie dzieliła. 
Tylko tyle i… aż tyle.
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Skarga nadzwyczajna  
nowy środek wzruszania  
prawomocnych orzeczeń

Mariusz Astasiewicz 
radca prawny

We wtorek, 03.04.2018 r. weszła w 
życie nowa ustawa z dnia 08.12.2017 r. o 
Sądzie Najwyższym. Dla przypomnienia, 
zgodnie z Konstytucją RP Sąd Najwyższy 
sprawuje nadzór nad działalnością sądów 
powszechnych i wojskowych w zakresie 
orzekania, przy czym wymiar sprawiedli-
wości w Rzeczypospolitej Polskiej sprawu-
ją Sąd Najwyższy, sądy powszechne, sądy 
administracyjne oraz sądy wojskowe.

Chociaż ustawy procesowe w polskim 
prawie dotychczas przewidywały możli-
wość wzruszania prawomocnych wyroków 
sądów, stanowiąc tzw. nadzwyczajne środki 
zaskarżenia, nowa ustawa wprowadziła 
w życie instytucję skargi nadzwyczajnej. 
Dla przykładu stronom postępowania 
cywilnego, niezadowolonym z prawo-
mocnego orzeczenia przysługiwała i 
nadal przysługuje skarga o stwierdzenie 
niezgodności z prawem prawomocnego 
orzeczenia. Zgodnie z obowiązującym 
prawem można żądać stwierdzenia 
niezgodności z prawem prawomocnego 
wyroku sądu drugiej instancji kończącego 
postępowanie w sprawie, jeżeli przez jego 
wydanie stronie została wyrządzona szko-
da, a zmiana lub uchylenie tego wyroku w 
drodze przysługujących stronie środków 
prawnych nie było i nie jest możliwe. 
Co więcej w wyjątkowych wypadkach, 
gdy niezgodność z prawem wynika z 
naruszenia podstawowych zasad porządku 
prawnego lub konstytucyjnych wolności 
albo praw człowieka i obywatela, można 
także żądać stwierdzenia niezgodności 
z prawem prawomocnego wyroku sądu 
pierwszej lub drugiej instancji kończącego 
postępowanie w sprawie, jeżeli strona nie 
skorzystała z przysługujących jej środków 
prawnych, chyba że jest możliwa zmiana 
lub uchylenie wyroku w drodze innych 
przysługujących stronie środków praw-
nych. Środek ten jest rozpoznawany przez 
Sąd Najwyższy. Wśród innych nadzwy-
czajnych środków zaskarżenia stronom 
przysługuje także skarga o wznowienie 
postępowania. 

Tymczasem od wtorku mamy możli-
wość złożenia także tzw. skargi nadzwy-
czajnej do Sądu Najwyższego. Zgodnie 
z nowymi przepisami od prawomocnego 
orzeczenia sądu powszechnego lub 
wojskowego kończącego postępowanie 
w sprawie, może być wniesiona skarga 
nadzwyczajna, jeżeli jest to konieczne dla 
zapewnienia praworządności i sprawie-
dliwości społecznej i 1) orzeczenie naru-
sza zasady lub wolności i prawa człowie-
ka i obywatela określone w Konstytucji; 
2)orzeczenie w sposób rażący narusza 
prawo przez błędną jego wykładnię lub 
niewłaściwe zastosowanie; 3)zachodzi 

oczywista sprzeczność istotnych 
ustaleń sądu z treścią zebranego 
w sprawie materiału dowodowe-
go - a orzeczenie nie może być 
uchylone lub zmienione w trybie 
innych nadzwyczajnych środków 
zaskarżenia.

Co do zasady skargę nad-
zwyczajną wnosi się w terminie 
5 lat od dnia uprawomocnienia 
się zaskarżonego orzeczenia. 
Skarga nadzwyczajna nie jest 
dopuszczalna od wyroku usta-
lającego nieistnienie małżeństwa, orze-
kającego unieważnienie małżeństwa albo 
rozwód, jeżeli choćby jedna ze stron po 
uprawomocnieniu się takiego orzeczenia 
zawarła związek małżeński, oraz od po-
stanowienia o przysposobieniu. Skarga 
nie jest także dopuszczalna w sprawach o 
wykroczenia i wykroczenia skarbowe.

W przypadku uwzględnienia skargi 
Sąd Najwyższy uchyla zaskarżone orze-
czenie w całości lub w części i stosownie 
do wyników rozprawy orzeka co do 
istoty sprawy albo przekazuje sprawę do 
ponownego rozpoznania właściwemu 
sądowi, w razie potrzeby uchylając także 
orzeczenie sądu pierwszej instancji, albo 
umarza postępowanie., Jeśli zachodzi 
brak podstawy do uchylenia zaskarżone-
go orzeczenia skargę się oddala 

Interesujące są przepisy przejściowe 
do tej ustawy, ponieważ w okresie 3 lat 
od dnia wejścia w życie tej ustawy skarga 
nadzwyczajna może być wniesiona od 
prawomocnych orzeczeń kończących 
postępowanie w sprawach, które upra-
womocniły się po dniu 17 października 
1997 r. Ta tajemnicza data, to data wej-
ścia w życie obowiązującej Konstytucji 
RP, uzasadniona przez Ustawodawcę 
następująco: „celem projektodawcy jest 
stworzenie instytucji umożliwiającej 
przywrócenie elementarnego ładu praw-
nego zgodnego z zasadą sprawiedliwości 
społecznej”.

Czas pokaże, jak ta nowa instytucja 
będzie funkcjonowała w rzeczywistości i 
czy Sąd Najwyższy nie zostanie „zasypany” 
skargami, zważywszy, że w przypadku 
skargi kasacyjnej około roku oczekuje się 
na informację o tym, czy została w ogóle 
przyjęta do rozpoznania.

radca prawny
Mariusz astasiewicz

 
Kancelaria Radcy Prawnego 
ul. Powstańców 47 lok. 16, 

05-091 Ząbki  
tel. 694 315 734

Gośćmi honorowymi wieczoru za-
tytułowanego „Armenia – gdzie Europa 
spotyka się z Azją” byli JE Edgar Ghaza-
ryan, ambasador Republiki Armenii w 
Polsce, prof.  Elżbieta Mączyńska-Zie-
macka, prezes Polskiego Towarzystwa 
Ekonomicznego, Kazimierz Rakowski, 
starosta Powiatu Wołomińskiego,  Łu-
kasz Walerian, przedstawiciel De-
velopment Foundation of Armenia  
i jednocześnie prezes zarządu spółki 
Blue Idea, Edyta Sasin, dyrektor Oddzia-
łu Banku PKO BP w Ząbkach i Wioletta 
Maliszewska, doradca przedsiębiorstw 
tegoż oddziału. W wydarzeniu wzięli 
udział także Robert Perkowski, bur-
mistrz Miasta Ząbki, Artur Murawski, 
zastępca burmistrza Ząbek, radni Po-
wiatu Wołomińskiego Małgorzata Zyśk  
i Sławomir Pisarczyk oraz Sławomir 
Skotnicki, dyrektor MOK w Ząbkach. 
Gospodarzem wieczoru był aktor 
Tomasz Mitrowski.

Zaproszonych gości powitał oraz 
podziękował za udział w spotkaniu 
burmistrz Ząbek Robert Perkowski. 

– Dzisiejsze spotkanie ma na celu 
zmotywowanie nas do późniejszego 
działania, do tego  by mieć ambi-
cję by sięgać po więcej – powiedział 
Robert Perkowski. Według danych  
GUS Ząbki są najmłodszym miastem  
w Polsce i do 2030 roku nadal mają 
być liderem w tym zakresie. Dlate-
go przedsiębiorcy powinni myśleć  
o gospodarcze szerzej – dodał.

Robert Perkowski nawiązał też do 
faktu, że już przy tworzeniu miasta Za-
mościa Polacy zaprosili do współpracy 
w tym zakresie właśnie mieszkańców 
Armenii.

 Spotkanie rozpoczął, przygo-
towany pod kierownictwem Beaty 
Kurdy, występ wokalny młodzieży z 
Koła Teatralnego Miejskiego Ośrod-
ka Kultury w Ząbkach. Po jego za-
kończeniu, uczestnicy mieli okazję 
wysłuchać obszernego wprowadze-
nia dotyczącego historii Armenii  
i jej roli na polityczno – gospodarczej 
mapie świata. Nie mniej ważnymi 
punktami programu było wystąpienie 
Łukasza Waleriana, który omówił  
temat współpracy gospodarczej mię-
dzy Polską a Armenią oraz  dyskusja  
o gospodarce, prowadzona przez 
prof. Elżbietę Mączyńską – Zie-
macką z  ambasadorem Armenii  
w Polsce JE Edgarem Ghazaryanem 
i Łukaszem Walerianem. Z dyskusji 
oraz prezentacji wynikało, że Ar-
menia ma do zaoferowania Polsce 
dobrze wykształconych specjali-
stów, szczególnie z branży IT, którzy  
u nas są obecnie poszukiwani. Ist-
nieją także możliwości w zakre-
sie współpracy gospodarczej,  
a  mieszkańcy Armenii dobrze czują 

się w Polsce i szybko aklimatyzują w 
nowym środowisku. 

W trakcie spotkania członkowie 
Kapituły nagrody „Ząbkowska Firma 
Roku 2017” w osobach Zenona Dani-
łowskiego, przewodniczącego Kapituły 
i przewodniczącego Rady Nadzorczej  
Praskiej Giełdy Spożywczej S.A., Marka 
Krzemieniewskiego,  właściciela firmy 
Fair Play Plus Sp. j. oraz burmistrza 
Ząbek Roberta Perkowskiego, wręczyli 
statuetki dla najdynamiczniej rozwijają-
cych się ząbkowskich przedsiębiorstw. 

Wśród laureatów tegorocznej edycji 
znalazła się spółka Weld Technologia 
Zgrzewania reprezentowana przez 
prezesa zarządu Piotra Dulbę i pro-
kurenta Agnieszkę Józefiak, spółka 
Tano Dystrybucja, którą reprezento-
wał na ząbkowskiej gali Tomasz Lis, 
dyrektor finansowy, a także spółka 
Dozbud 2 Sp. z o.o., reprezentowa-
na przez Zbigniewa Zalewskiego 
prezesa zarządu i Magdalenę Rutkę, 

wiceprezesa. W imieniu firmy Bea 
sp. z o.o. wyróżnienie odebrał  pre-
zes zarządu Bogdan Komorniczak.   
– Cieszy go fakt, że znam większość 
nagrodzonych przedsiębiorców. Na-
leży dążyć do tego aby mieszkańcy 
Ząbek byli nie tylko najmłodsi, ale 
także silni i przedsiębiorczy – powie-
dział przewodniczący Kapituły, Zenon 
Daniłowski.

W tym roku zorganizowany został 
także plebiscyt, w którym ząbkowia-
nie mogli wybrać przedsiębiorstwa 

najbardziej przyjazne mieszkańcom. 
Wyróżnienia” Ząbkowska Firma 
Przyjazna Mieszkańcom”, wręczył 
ich przedstawicielom burmistrz 
Robert Perkowski wraz ze starostą 
Kazimierzem Rakowskim, a w gronie 
laureatów znalazły się: Księgarnia 
Orla prowadzona przez Patrycję  
i Piotra Orłowskich, firma Fotografia 
Len-Art należąca do Beaty Lenart oraz 
firma Casparus, Marka Kasperskiego.

Po zakończeniu części oficjalnej  
i obejrzeniu wystawy fotografii 
„„Ormianie w służbie Rzecz-
pospolitej”.” zgromadzeni go-
ście zostali zaproszeni na  po-
częstunek, na którym królowały 
smakołyki przygotowane przez 
rodowitego Ormianina.  Nie mo-
gło wśród nich zabraknąć trady-
cyjnego chleba lawasz, wpisanego  
w 2014 roku na listę niematerialne-
go dziedzictwa UNESCO, grillowa-
nych mięs oraz pasty z fasoli.

Spotkania z przedsiębiorcami 
są organizowane w Ząbkach od 
kilku lat, za każdym razem w kon-
wencji innego kraju, a ich głównym 
celem jest integracja środowiska 
ząbkowskich przedsiębiorców, 
promocja lokalnych producentów 
i usługodawców oraz ułatwienie 
nawiązywania współpracy między-
narodowej.

Aleksandra Olczyk, 

W Ząbkach  
o gospodarce

W miniony czwartek, 19 kwietnia br., już po raz siódmy, odbyło się,  zor-
ganizowane przez Miasto Ząbki, doroczne spotkanie lokalnych przedsię-
biorców oraz kolejna edycja „Rozmów o gospodarce”. Tym razem były 
one poświęcone współpracy bilateralnej Polski i Armenii.

Statuetki dla najdynamiczniej rozwijających się ząbkowskich przedsiębiorstw przyznane.

Działając wspólnie  
możemy więcej

W ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Mazowieckiego na lata 2014-
2020 promowane jest partnerstwo gmin. To szansa na szybszy rozwój naszych miast. Przykład 
ścieżek rowerowych pokazuje, że to słuszny kierunek. 3,5 mln zł dofinansowania to efekt poro-
zumienia jakie gmina Wołomin zawarła z sześcioma okolicznymi samorządami. 

Łączna kwota dofinansowania 
jaką udało się pozyskać na dofinan-
sowanie ścieżek rowerowych na 
terenie sześciu gmin to blisko 61 mln 
zł. - Dzięki tym środkom zyskamy 
nowe połączenia rowerowe z Ko-
byłką, Radzyminem i Klembowem 
– mówi Elżbieta Radwan, burmistrz 
Wołomina.

W ramach RPO na lata 2014-
2020 gminy na terenie Województwa 
Mazowieckiego zachęcane są do 
współdziałania w ważnych dla siebie 
inwestycjach, bo razem faktycznie 
mogą osiągnąć więcej. - Łatwiej jest 
uzyskać dofinansowanie na działania, 
z których korzystać będzie dużo 
osób, ale zalet jest więcej. Ułatwia 
to koordynację prac przy projektach, 
które swoim zasięgiem obejmują 
różne lokalizacje lub pogranicza 
gmin. Działając w porozumieniu 
możemy zaprojektować rozwiązania 
odpowiadające na potrzeby większej 
liczby mieszkańców – tłumaczy 
Edyta Zbieć, zastępca burmistrz 
Wołomina.

Dzięki temu projektowi powstaną 
ścieżki rowerowe, które utworzą szlak 
i nie skończą się niespodziewanie. 
Działając analogicznie możemy 
usprawnić komunikację międzyg-
minną, remontując lub przebudowu-
jąc ulice łączące sąsiadujące miasta 
i gminy. Pierwsze kroki zostały już 
podjęte. 

- Pracujemy nad usprawnieniem 
połączeń z Kobyłką, co odciąży 

centrum Wołomina. Kierowcy już 
dziś korzystają z nowego połączenia 
z Ossowem, które biegnie przez 
ulicę Grabiczną w gminie Woło-
min przechodząc w ul. Bohaterów 
Ossowskich znajdującą się na tere-
nie Kobyłki – opowiada burmistrz 
Radwan.

Takich tras musi powstać więcej. 
To sprawdzona recepta na rozłado-
wanie korków i zwiększenie bez-

pieczeństwa w miejscach o dużym 
natężeniu ruchu. 

- Kryterium użyteczności jest 
dla mnie jednym z najważniejszych 
podczas prac drogowych. Spotkania 
dotyczące przebudowy ulicy Nał-
kowskiego pozwoliły uwzględnić 
realne potrzeby jej mieszkańców. 
Dziś konsultacje dotyczące remon-
tów dróg są standardem w naszej 
gminie. Ulica Nałkowskiego jest 

już zaprojektowana. Łączy ona dwie 
gminy – Wołomin i Kobyłkę. Prze-
budowa będzie zrealizowana dzięki 
podpisanemu porozumieniu, mam 
nadzieję, że już wkrótce przystąpimy 
do realizacji budowy tej ulicy. Obecnie 
czekamy tylko na wydanie decyzji o 
Zezwoleniu na Realizację Inwestycji. 
Drogowej (ZRID) – wyjaśnia wice-
burmistrz Zbieć.

 Z przekazanej przez UM infor-
macji wynika, że jeszcze w tym roku 
ma rozpocząć się budowa ulicy Zie-
lonej, która leży na granicy z Kobyłką. 
- W pierwszym etapie, którego za-
kończenie planujemy na 2020 rok, ul. 
Zielona połączy się z ulicą Legionów. 
Docelowo chcemy doprowadzić ją aż 
do ulicy Granicznej, dzięki czemu 
mieszkańcy południowo-wschodniej 
części gminy zyskają szybkie i wygod-
ne połączenie do Kobyłki i dalej, aż do 
Warszawy – dodaje wiceburmistrz. 

Duże możliwości stworzyło-
by również przebudowanie ulicy 
Kraszewskiej. Powstałoby kolejne 
połączenie drogowe o znaczeniu stra-
tegicznym, które mogłoby stanowić 
mini obwodnicę obu gmin. 

- Gotowy jest już projekt ulicy 
Parkowej do Lwowskiej, ale w następ-
nych latach warto byłoby wydłużyć ją 
do ulicy Jałowcowej w Kobyłce. W 
ten sposób zyskalibyśmy dwie nowe 
trasy, które znacznie ułatwiłyby wiele 
codziennych czynności mieszkańcom 
Wołomina oraz Kobyłki – opowiada 
burmistrz Wołomina.

– Gotowy jest projekt ulicy 
Parkowej do Lwowskiej, 
ale w następnych latach 
warto byłoby wydłużyć 
ją do ulicy Jałowcowej w 
Kobyłce. Zyskalibyśmy 
dwie nowe trasy, które uła-
twiłyby życie mieszkańcom 
Wołomina oraz Kobyłki 
– mówi Elżbieta Radwan, 
burmistrz Wołomina.

– Działając w porozumieniu 
możemy zaprojektować 
rozwiązania odpowiadające 
na potrzeby większej liczby 
mieszkańców. Koordynacja 
prac przy projektach, które 
swoim zasięgiem obejmują 
różne lokalizacje lub pograni-
cza gmin też jest łatwiejsza – 
uważa Edyta Zbieć, zastępca 
burmistrz Wołomina.
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Nie znamy odpowiedzi na to 
pytanie i dlatego w dniu 8 marca 
2018 grupa radnych w składzie: Bo-
żena Krasnodębska, Marek Sawera, 
Barbara Kowalczyk, Mirosław Jarosz, 
Stanisław Kuba, Zofia Chojecka, Ra-
fał Rozpara złożyła wniosek do Rady 
Gminy o zabezpieczenie środków 
finansowych na dostosowanie szkół 
w Szewnicy, Myszadłach i Urlach do 
przyjęcia VII i VIII klasy oraz o rozbu-
dowę przedszkola w Szewnicy.

Trzeba przypomnieć, że w roku 
2017 Pan Wójt twierdził, że po-
trzebny jest mu okres przejściowy 
w celu wdrożenia reformy oświaty 
i wypracowania odpowiednich roz-
wiązań związanych z przeznacze-
niem pomieszczeń czy wybudowa-
niem nowych sal dla klas VII i VIII. 
Radni wnioskowali również o rozbu-

dowę przedszkola przy Szkole Pod-
stawowej w Szewnicy. Z inicjatywą w 
tej sprawie wyszła radna p. Bożena 
Krasnodębska.

Wójt Dariusz Kokoszka przed 
poprzednimi wyborami obiecywał 
budowę przedszkola w Szewnicy, 
niestety następnie, jak to powie-
dział po wyborach – zawsze można 
zmienić zdanie – i w tej sprawie je 
zmienił. 

Na komisji a następnie sesji Rada 
Gminy w dniu 28 marca 2018 r. po 
dyskusji przychyliła się do naszego 
wniosku i przekazała 50.000,00 zł. 
na wykonanie dokumentacji projek-
towej przedszkola w Szewnicy. 

Dziękujemy Radzie Gminy za 
tą decyzję. 

Radni Marek Sawera  
i Rafał Rozpara

Szewnica, Myszadła, Urle  
- czy Wójt dotrzyma  
słowa w sprawie szkół?

Zgodnie z zapewnieniami sprzed roku Wójt Jadowa obiecy-
wał przygotowanie szkół w Szewnicy, Myszadłach i Urlach do 
wprowadzenia VII i VIII klasy. Zastanawia nas czy Pan Wójt 
przed tymi wyborami znowu będzie obiecywał, że klasy VII  
i VIII będą w tych szkołach, a po wygranych wyborach – jeśli do tego 
dojdzie – znów zmieni zdanie. Czy mieszkańcy gminy Jadów mogą liczyć 
na powagę słów składanych przez Wójta Dariusza Kokoszkę? 

W ostatnim czasie temperatura posiedzeń jadowskiej rady jest coraz wyższa 
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Ząbkowskie Orlęta

Od listopada 2015 roku w Ząbkach działa reaktywowany Oddział Związku Strzeleckiego STRZELEC Józefa Piłsud-
skiego. W jego szeregach umiejętności wojskowych, pierwszej pomocy, działania kryzysowego itp. uczy się młodzież 
w wieku gimnazjalnym i licealnym. Niespełna rok temu Strzelcy poszerzyli zakres swojej działalności – przygotowali 
i wdrożyli program pracy z dziećmi ze szkół podstawowych. 15 kwietnia Orlęta z pierwszego rocznika złożyły Przy-
rzeczenie Orlęce. Najmłodsze z ząbkowskich  Orląt ma 7 lat.

Orlęta z ząbkowskich podsta-
wówek ( „jedynki” i „dwójki”) po 
pomyślnie przebytym szkoleniu 
m.in. z udzielania pierwszej pomo-
cy, zabezpieczania przejścia grup 
zorganizowanych przez jezdnie, 
musztry wojskowej, historii Polski 
i Ząbek, w dniu 7 marca wyjechały 
do Rzeszowa, gdzie znajduje się 
Komenda Główna Związku. Tam 
w czasie centralnych uroczysto-
ści strzeleckich, w których brało 
udział ponad tysiąc Strzelców  
z całej Polski, w kościele Św. Krzyża, 
podczas Mszy Św. sprawowanej 
przez biskupa  Kazimierza Gór-
nego, czternaścioro ząbkowskich 
Orląt złożyło swoje przyrzeczenie 
na wierność Rzeczypospolitej. W 
Rzeszowie atrakcji było wiele, a na 
koniec Orlęta otrzymały berety.

Niestety do Rzeszowa z różnych 
powodów nie mogli pojechać wszy-
scy kandydaci. W związku z tym,  
w dniu 15 kwietnia w kościele Św. 
Trójcy w Ząbkach, zorganizowana 
została lokalna uroczystość. Pod-
czas tzw. „mszy dla dzieci”. spra-
wowanej przez ks. Dawida Więcka,  
w której uczestniczyli koledzy i ko-
leżanki Orląt oraz ich rówieśnicy ze 
szkolnych ławek, wywołany został 
do mikrofonu dowódca Oddziału 
Ząbki – Mirosław Sobiecki, który 

przybliżył zgromadzonym kim są 
Strzelcy i Orlęta, czym się zajmują 
i z czego się szkolą. Po zakoń-
czonym kazaniu w asyście warty  
z szablami wystawionej przez 
strzelców Artura Fabisiaka i Je-
remiego Kowalskiego, wszystkie 
Orlęta wystąpiły na środek kościoła. 
Dowódca przypomniał im treść 
Prawa Orląt stworzonego przez 
marszałka Józefa Piłsudskiego. 
Następnie Orlęta potwierdziły 

zasady którymi się kierują, odpo-
wiadając na pytania „Katechizmu 
polskiego dziecka”. Po tym wpro-
wadzeniu, trzej kandydaci – Mi-
łosz Krawczyk, Krzysztof Lisicki 
i Jakub Moczulski, w wieku od 8 
do 9 lat - wystąpili przed szereg  
i złożyli przyrzeczenie potwierdzo-
ne słowami „Tak mi dopomóż Bóg”. 
Po przyrzeczeniu nastąpiło wyróż-
nienie Orlęcia Nadii Chełminiak, 
która na basenie, ofiarnie udzieliła 

pomocy przytapianej koleżance.  
Na zakończenie, obecna na uro-
czystości, Elżbieta Duczmal, córka 
patrona Oddziału Ząbki – por. 
Ludwika Tulińskiego otrzymała 
oprawiony kolorowy portret swo-
jego ojca. 

– Ostatni raz widziałam swojego 
ojca gdy miałam 6 lat. Moje wspo-
mnienia rodziców są czarno-białe, 
tak jak fotografie którymi dyspo-
nuję. Pamiętam jeszcze mundury, 
czarne mundury gestapowców 
kiedy wyprowadzali moją mamę  - 
mówiła ze łzami w oczach Elżbieta 
Duczmal.

W związku z tym Strzelcy 
podjęli inicjatywę przywrócenia 
córce swego patrona kolorowych 
wspomnień z dzieciństwa i zlecili 
artyście, Mirosławowi Szponarowi, 
koloryzację zdjęcia por. Ludwika 
Tulińskiego. 

Podczas mszy Orlęta czytały 
czytania i złożyły procesyjnie dary. 
Sekcję Orląt podczas uroczysto-
ści prowadziła strzelec Barbara 
Gochna. Po mszy, Strzelcy i Orlęta 
wraz z rodzinami oddali honory 
przed tablicą upamiętniającą por. 
Tulińskiego i jego małżonkę Hali-
nę.  Całość uroczystości zamknęła 
pamiątkowa wspólna fotografia  
z rodziną patrona Oddziału.

Orle Nadia Chełminiak otrzymała wyróżnienie za wzorową postawę obywatelską
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Dom i ogród

W świecie  
kostki brukowej

Jak wybrać kostkę brukową do ogrodu, jaka będzie najodpowiedniejsza grubość czy kolor? 
Odpowiedź na tak postawione pytania otrzymamy, w zajmującej się sprzedażą kostki brukowej 
hurtowni Kostrabau Polska, mieszczącej się w miejscowości Cięciwa.

W swojej ofercie firma posiada 
szeroką gamę kolorystyczną, klient ma 
możliwość dopasowania kostki bruko-
wej do otoczenia, tak by wszystko ze 
sobą współgrało. Zarówno pracownicy 
jak i właściciele są do ciągłej dyspozycji 
kupujących. Dzięki doświadczeniu są 
w stanie doradzić jaka kostka będzie 
najodpowiedniejsza, jaką grubość czy 
też kolor wybrać. Zakupiony towar 
firma dowozi własnym sprzętem we 
wskazane miejsce, dostosowując się 
do godzin jakie odpowiadają kupu-
jącemu.

Bardzo pomocny dla niezdecydowa-
nych klientów, jest duży ogród wystawo-
wy. Mieści się on na powierzchni ponad 
500 m2 i prezentuje większość asorty-
mentu jaki oferuje firma, pokazując przy 
tym efekt końcowy jaki otrzymujemy po 
położeniu kostki brukowej. 

Choć hurtownia trudni się tylko 
sprzedażą kostki po atrakcyjnych 
cenach, to istnieje możliwość sko-
rzystania z pomocy projektantów, 
którzy współpracują z Kostrabau. 
Firma poleci nam odpowiednią 
osobę, by jakość wykonanych usług 
była na jak najwyższym poziomie. 

Kupujący nie musi się również 
martwić o firmę brukarską, która 
wykona zlecenie. Wraz z zakupem 
kostki, Kostrabau poleca kilku 
wykonawców, którzy od wielu lat 
są na rynku i cieszą się zaufaniem 
klientów, dzięki czemu wykonana 
praca będzie na najwyższym po-
ziomie.

Ceny jakie oferuje firma są 
atrakcyjne i przystępne. Istnieje 
możliwość negocjacji cen i warun-
ków rabatowych.

Kostrabau w odróżnieniu od 
innych firm trudniących się sprze-
dażą kostki brukowej, wychodzi 
naprzeciw oczekiwaniom klienta. 
Umożliwia zakup kostki brukowej 
na metry i sztuki, dzięki czemu  
w każdym momencie możemy do-
kupić potrzebną nam ilość.

Dostęp do szerokiej palety pro-
duktów pozwala na ekspresową ob-
sługę klienta. Oznacza to, że jeśli w 
danym momencie interesujący nas 
towar nie jest dostępny, w przeciągu 
kilku dni zostanie sprowadzony. 

Oprócz kostki brukowej Ko-
strabau posiada w sprzedaży rów-
nież ceramiczne płyty tarasowe 
o grubości dwa cm, palisady, ele-
menty małej architektury: donice, 
gazony w różnych rozmiarach  
i kolorach, a także krawężnik  

w kolorze brązowym, który w ca-
łości jest barwiony. Miła i fachowa 
obsługa, indywidualne podejście 
do klienta oraz szeroka gama to-
waru wyróżniają Kostrabau na tle 
innych. Biuro i magazyn mieszczą 
się w miejscowości Cięciwa przy 
ul. Wołomińskiej 21. Klienci mają 
możliwość obejrzenia ogrodu wy-
stawowego oraz dokonania zakupu 
od poniedziałku do piątku w godzi-
nach 7.00 – 17.00, a także w soboty 
w godzinach 8.00 – 13.00.

Zapraszamy!

Transport HDS Ogród Wystawowy

Cięciwa 5km od Wołomina
tel. 664 014 102
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ul. Kościelna 63, 05-200 Wołomin
tel: 22 787-83-67, 512-254-330

email: todamex@todamex.pl
www.todamex.pl

p MIESZALNIA FARB TIKKURILA 
p MIESZALNIA TYNKÓW CERESIT 
p PROJEKTOWANIE ŁAZIENEK

l FARBY l KLEJE l ZAPRAWY l PŁYTY G/K l NARZĘDZIA 
l PANELE PODŁOGOWE l GLAZURA l MEBLE ŁAZIENKOWE 

l BATERIE l KABINY l WANNY l GRZEJNIKI

899,00 zł/kpl

Lara szafka 50+umywalka
biała/orzech

385,00 zł/kpl

Zestaw podtynkowy City Oval

stelaż HIT•	
miska City Oval bezkołnierzowa•	
deska wolnoopadająca•	
przycisk chrom błyszczący•	

Designer White 
farba lateksowa 
do ścian i sufitów

109,00 zł/10l

Atlas Uni Grunt
preparat gruntujący

26,99 zł/5l

NASZ ADRES:
Marki ul. Leśna 45 

(wejście od Ząbkowskiej)
tel. 22 761 03 01, 22 761 03 02

e-mail: almatex@almatex.com.pl
www.almatex.com.pl

www.almatex.pl
www.almatex.eu

NASZ ADRES:

konstrukcje aluminiowe 
okna - drzwi - ogrody zimowe

producent

Ogród żwirowy – efektowna 
część otoczenia domu

Pozwala świetnie wyeksponować rośliny oraz w ciekawy sposób ubogacić aranżację ogrodu – żwir, bo o 
nim mowa, jest coraz chętniej wykorzystywany do realizacji rabat ogrodowych i rozmaitych kompozycji 
artystycznych. Rezultaty uzyskane z jego użyciem przy małym nakładzie pracy, można ocenić jako ele-
ganckie, efektowne i ekologiczne. Radzimy, jak wkomponować żwirowe wyspy w otoczenie domu.

Żwir jest świetnym sposobem 
na osiągnięcie niebanalnej aranżacji 
przestrzeni przy domu. Uzyskane 
dzięki kruszywie wyspy, rabaty czy 
inne kompozycje, ożywiają i optycz-
nie powiększają ogród, podkreślając 
przy tym urodę roślin. Stworzone 
aranżacje równie dobrze wyglądają 
w częściach frontowych posesji, gdzie 
zwykle nie ma miejsca na bujną ro-

ślinność, jak i w rekreacyjnych czy re-
prezentacyjnych strefach za domem. 
Zwolennicy tego typu rozwiązania 
podkreślają, że otoczenie ze żwirowy-
mi fragmentami wymaga mniej tro-
ski niż gdyby całe było obsiane trawą, 
bądź ukwiecone. – Żwirowe akcenty 
w ogrodzie swój sukces zawdzięczają 
popularności aranżacji w stylu for-
malnym i japońskim oraz bylinom 
i tzw. kwiatom architektonicznym, 

które po połączeniu ze sobą pozwa-
lają osiągnąć efektowne rabaty. Mimo 
to, żwirowe kompozycje sprawdzą 
się w przestrzeniach utrzymanych 
w każdym stylu, zarówno w ogrodach 
miejskich, śródziemnomorskich, 
jak i rustykalnych. Co więcej, żwir 
jest także dobrym materiałem sca-
lającym ze sobą różne strefy ogrodu. 
Stanowi naturalne przejście między 

nawierzchnią z kostki brukowej, a 
roślinnością. Z powodzeniem może 
być również używany w zastępstwie 
innych materiałów ściółkujących, 
np. zamiast kory. Może być też 
wykorzystany do ukrycia elementów 
systemu nawadniania lub oświetlenia 
ogrodu bądź to wykonania opaski 
wokół domu – tłumaczy Wojciech 
Średniawa, główny projektant firmy 
Polbruk. 

 Wykonanie rabat żwirowych 
krok po kroku

Krok 1. Prace nad założeniem 
żwirowej rabaty warto zacząć od 
przemyślenia jej koncepcji i wyglądu. 
Pomocne w tym może okazać się 
naszkicowanie projektu nasadzeń 
i opisanie charakterystyki wyspy, 
ponieważ ewentualne poprawki, czyli 
przesadzanie roślin, mogą sprawić 

duży kłopot. Następnie można przy-
stąpić do prac w ogrodzie. 

Krok 2. Zaznaczamy obrys pla-
nowanej rabaty, a następnie zdej-
mujemy darń i wybieramy ziemię na 
głębokość ok. 5 centymetrów. Usu-
wamy wszelkiego rodzaju chwasty i 
zanieczyszczenia. Brzegi zabezpie-
czamy obrzeżem np. Polbruk Canto 
bądź kostką (całość należy osadzić 
w betonie), lub zwykłym obrzeżem 

trawnikowym, aby żwir nie mieszał 
się z glebą. Na wyrównanym, osia-
dłym dnie rabaty można położyć 
matę szkółkarską lub agrowłókninę, 
która utrudni rozwój chwastom, ale 
jednocześnie umożliwi przepływ 
wody i powietrza. 

Krok 3. W miejscach, w których 
planujemy nasadzenie roślin nacina-
my i odchylamy tkaninę, wykopujemy 
dołki, a następnie uzupełniamy je 
żyzną ziemią ogrodową. Sadzimy 
rośliny, po czym przykrywamy ich 
korzenie tkaniną. Tak przygotowane 
podłoże rabaty możemy uzupełnić 
żwirem. Usypujemy minimum 
2-3-centymetrową warstwę kruszy-
wa z bazaltu lub granitu (kamyczki 
można wcześniej osobno zaimpre-
gnować).

 Rośliny i pielęgnacja

Rośliny dobieramy do miejsca 
ulokowania rabaty, specyfiki ziemi, 
jaką mamy w ogrodzie i stylu całej 
aranżacji. Niezależnie od tego, najpo-
pularniejsze są: trawy ozdobne, klony 
palmowe, katalpy, bukszpany, karłowe 
odmiany iglaków oraz dziewanny, 
różaneczniki i lawendy. Pielęgnacja 
takich rabat ogranicza się do okre-
sowego oczyszczania powierzchni 
żwiru, usuwania pojawiających się 
chwastów i podlewania roślin. Dla 
odświeżenia wyspy, co jakiś czas 
należy dosypać nowy żwir.  

Fragment ogrodu wykonany przy 
użyciu żwiru to sposób na niebanalną 
przestrzeń przy domu. Dzięki niemu 
aranżacja wygląda estetycznie i ele-
gancko. Nie wymaga dużego nakładu 
pracy i w świetny sposób eksponuje 
rośliny.

Źródło: Polbruk S.A. 

Fragment ogrodu wykonany 
przy użyciu żwiru to sposób 
na niebanalną przestrzeń 
przy domu. Dzięki niemu 
aranżacja wygląda estetycz-
nie i elegancko. Nie wyma-
ga dużego nakładu pracy  
i świetnie eksponuje rośli-
ny. Żwir z powodzeniem 
może być używany  
w zastępstwie innych ma-
teriałów ściółkujących, np. 
zamiast kory. Może być też 
wykorzystany do ukrycia ele-
mentów systemu nawadnia-
nia lub oświetlenia ogrodu. 
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Smak grillowanych po-
traw możemy bez więk-
szych problemów otwo-
rzyć w domowym zaciszu  
korzystając z piekarnika 
lub elektrycznego grilla. 
Jeśli takim dysponujemy. 

Dziś proponuję prosty 
przepis na grillowanego 
pstrąga

Smacznego 

Składniki
proporcje dla 2 - 4 osób
• 2 oczyszczone i wypatro-
szone pstrągi
• 1 czerwona papryka 
• 1 żółta papryka
• 4 ząbki czosnku
• 3 łyżki oliwy z oliwek
• 1 cytryna
• ulubiona przyprawa do 
ryb
• sól i pieprz do smaku

Przygotowanie
Ryby dokładnie umyć  

i osuszyć papierowym ręcz-
nikiem. Cytrynę sparzyć 
wrzątkiem i wyszorować. 
Z połowy cytryny wycisnąć 

sok, drugą połowę pokroić 
w półplasterki. Tuszki 
ryb ponacinać w poprzek  
z obu stron, skropić oliwą, 
sokiem z cytryny,  natrzeć 
na zewnątrz i w środku 
przyprawą do ryb i ewen-
tualnie doprawić solą i pie-
przem. Odstawić na mini-
mum godzinę do lodówki. 

Przed pieczeniem 
w nacięcia wło-
żyć cienie paski 
skórki z cytryny 
lub pomarańczy, 
a do środka po-
krojony w pla-
sterki czosnek  
i półplasterki cy-

tryny. Ułożyć w naczyniu 
do grillowania. Papryki 
pokroić na kilka części  
i położyć skórką do dołu 
obok ryb. Całość przykryć 
folią aluminiową

Piec w piekarniku na-
grzanym do 180 stopni 
przez około 20-25 minut, 
na 10-15 minut przed koń-
cem pieczenia zdjąć folię, 
aby ryby się zrumieniły.

Z grillo-
wanych 

smakołyków 
nie musimy 

rezygnować, 
nawet w niepogodę. 

Upieczony w piekarni-
ku, w towarzystwie ko-
lorowej papryki, pstrąg 
jest tak samo pyszny, 
jak ten przygotowany 
na grillu ogrodowym.

Sezon na grillowanie właśnie się rozpoczyna, ale po-
goda płata czasami figle, zwłaszcza, że jak zapowia-
dają synoptycy nad Polskę nadciąga front burzowy. 

Pstrąg grillowany  
z piekarnika 

D
anie na niepogodę

Grillowane gruszki z orzechami i migdałami to świet-
ny pomysł na deser lub drugie śniadanie dla dzieci i 
dorosłych.  Możemy je upiec na ruszcie podczas  im-
prezy na świeżym powietrzu albo na zwykłej patelni 
grillowej lub grillu elektrycznym. Za każdym razem 
będą urzekać smakiem. 

Grillowane gruszki  
z orzechami i migdałami

Gruszki z grilla będą 
też doskonałym dodatkiem 
do lodów, a w połączeniu 
z kremowym serkiem  
i granolą stanowią idealny 
pomysł na śniadanie lub 
podwieczorek.

Składniki
proporcje dla 2 - 4 osób
• 4 - 6 gruszek

• pół szklanki migdałów
• pół szklanki  

orzechów włoskich lub 
orzechów pekan

• około 100 ml syropu 
klonowego

Przygotowanie
Orzechy i migdały rozsy-

pać na tacce do grillowania 
i prażyć około 8-10 minut 
mieszając od czasu do cza-
su, a następnie wymieszać  
z syropem klonowym.

Gruszki przekroić na 
połówki lub ćwiartki i wy-
drążyć gniazda nasienne. 
Ułożyć na ruszcie lub 
patelni grillowej przeciętą 
stroną do dołu.

Na gorące ,  zdjęte  
z grilla gruszki położyć 
uprażone i wymieszane  
z syropem klonowym, 

orzechy i migdały. Ser-
wować jako samodzielne 
danie lub jako dodatek do 
lodów. Można też podawać 
w połączeniu z kremowym 
serkiem i prażonymi ziar-
nami zbóż. 

Połówki gruszek grillu-
jemy około 10 -12 minut

Ćwiartki gruszek gril-
lujemy około 4 minut na 
każdym boku.

Aleksandra Olczyk

deser z grilla

Upieczone na grillu gruszki 
to doskonały dodatek 

do lodów

Sezon grillowy rozpoczęliśmy w tym roku wyjątkowo wcześnie. Zanim jed-
nak zostaniemy mistrzami grillowania warto przypomnieć sobie kilka zasad, 
dzięki którym potrawy z grilla będą nie tylko smaczne, ale i zdrowe.

Grillować można niemal wszyst-
ko - wołowinę, wieprzowinę, bara-
ninę, drób, kiełbasy i kaszanki, ryby 
i owoce morza, warzywa i owoce, 
sery typu brie i camembert czy 
pieczywo.

Mięso do grillowania powinno 
być oczyszczone ze ścięgien i błon, 
które na skutek pieczenia stają się 
twarde. Dobrze sprawdzają się 
mięsa z przerostami lub otoczką 
tłuszczu (np. karkówka, żeberka, 
boczek, uda z kurczaka, skrzydełka), 
który nadaje potrawie soczystości. 
Nie musimy się w tym wypadku 
martwić o nadmiar spożywanych 
kalorii. Mięso z grilla jest mniej ka-
loryczne, niż smażone tradycyjnie, 
ponieważ jego przygotowanie nie 
wymaga dodatku tłuszczu, a część 
tłuszczu zawartego w mięsie wyta-
pia się w trakcie pieczenia.

 Jak zamarynować mięso  
i warzywa na grilla 

Marynaty do grilla to gwaran-
cja naszego sukcesu. To dzięki 
nim grillowane potrawy mają tak 
wyśmienity smak i aromat. Ich 
podstawowymi składnikami są olej, 
który natłuszcza mięso, kwaśny 
składnik (ocet, sok z cytryny, jogurt 
lub wino), który powoduje ścięcie 
białka i nadaję miękkość,  oraz zioła  
i przyprawy (np. papryka, chili, 
miód, czosnek, cebula, cynamon, 
imbir, goździki, kozieradka, rozma-
ryn, lubczyk, tymianek lub inne).

Delikatne mięso drobiowe, 
małe kawałki wieprzowiny (np. do 
szaszłyków), ryby, sery i warzywa 
wymagają od 15 minut do 3 godzin 
marynowania. Duże porcje oraz 
wołowina, baranina i jagnięcina 
powinna poleżeć w marynacie kilka 
- kilkanaście godzin, a dziczyzna na-
wet dwie doby. Proces marynowania 
powinien odbywać się w lodówce, 
co pozwoli uniknąć zepsucia się 
mięsa lub ryb.

Do marynowania mięsa nie 
należy używać naczyń metalowych 
i plastikowych, ponieważ zawarte  
w marynacie kwasy mogą wchodzić 
z nimi w reakcję. Znacznie lepszym 
rozwiązaniem są naczynia szklane 
lub ceramiczne. 

Marynaty do grilla możemy 
skomponować sami, ogranicza nas 
tylko wyobraźnia. Jeśli nie czujemy 
się na siłach, możemy skorzystać  
z gotowych, dostępnych w sklepach 
produktów.

Ciekawą propozycję dla grillo-
maniaków zaprezentowała niedaw-
no firma ZT Kruszwica S.A.  - pro-
ducent chyba najpopularniejszego 
w Polsce oleju „Kujawski”

Trzy nowe produkty to dedyko-
wane na grilla marynaty: • Kujaw-
ski marynata grillowa papryka ostra  
• Kujawski marynata grillowa miód 
musztarda • Kujawski marynata 
grillowa słodka papryka.

Marynaty Kujawski są gotowe 
do użycia bezpośrednio po otwar-
ciu opakowania. Nie wymagają 
żadnych dodatkowych składników, 
i co nie mniej ważne. nie zawierają 
sztucznych barwników i konser-
wantów. 

 Przygotowanie  
i czas grillowania  

Nie sposób określić co do mi-
nuty czasu grillowania. Zależy to 
od jakości użytego mięsa i pozosta-
łych składników, wielkości porcji, 
temperatury grilla i wielu innych 
czynników. Wszystkie podane niżej 
czasy grillowania mają więc charak-
ter orientacyjny. 

 Mięso na grilla

• Stek wołowy i stek cielęcy  
o grubości około 2,5 cm grillujemy 
bezpośrednio na ruszcie przez 
około 6-7 minut z każdej strony. 
Aby mięso było kruche i soczyste 
steki solimy bezpośrednio przed 
umieszczeniem na ruszcie, a po 
usmażeniu pozwalamy im przez 
około 5 minut odpocząć, zanim 
zaczniemy konsumpcję.  
• Karkówka na grilla powinna zo-
stać zamarynowana odpowiednio 
wcześniej – od 8 do 24 godzin 
przed planowanym grillowaniem. 
Średni czas pieczenia plastrów 
karkówki o grubości około 2 cm 
wynosi 5-8 minut z każdej strony, 
przy średnio rozgrzanym grillu. 
Oczywiście m grubszy plaster, tym 
dłuższy czas grillowania. 
• Żeberka na grilla, podobnie 
jak karkówka wymagają długiego 
czasu marynowania. Żeberka 
grillujemy w niskiej temperaturze, 
najlepiej przy zamkniętej pokry-
wie grilla. Czas pieczenia bezpo-
średnio na ruszcie, w zależności 

od grubości porcji, to około 10 do 
20 minut z każdej strony. 
• Boczek na grilla kroimy w plastry 
o grubości około 3–6 mm i ma-
rynujemy minimum 2-3 godziny. 
Grillujemy około 6  do 10 minut,  
w połowie czasu grillowania odwra-
cając na drugą stronę.
• Schab jest mięsem dość trudnym 
do grillowania. Często w trakcie 
pieczenia wysycha, wymaga więc kil-
kukrotnego smarowania  marynatą 
podczas pieczenia. Innym rozwią-
zaniem jest pozostawienie schabu 
na około 30 minut w oleju. Schab 
grillujemy na mocno rozgrzanym 
grillu przez około 4-5 minut z 
każdej strony.  
• Kiełbasa na grilla powinna być 
ponacinana w poprzek. Nie mu-
simy jej marynować, ale moim 
zdaniem zamarynowana smakuje 

lepiej. Grillujemy około 5–8 minut 
z każdej strony.

Burgery wieprzowe lub dro-
biowe w zależności od grubości 
grillujemy na niezbyt gorącym gril-
lu, przez około 3-5 minut z każdej 
strony, burgery wołowe wymagają 
nieco dłuższego pieczenia.

Skrzydełka i udka z kurczaka 
marynujemy przez minimum 2-3 
godziny przed grillowaniem i pie-
czemy około 30 minut (skrzydełka) 
albo 35 do 45 minut (udka) 

Filety z kurczaka na grilla - ma-
rynujemy przez około 2-3 godziny 
i grillujemy po 5-7 minut z każdej 
strony

 Szaszłyki, satays  
i kofta  z grilla

Mięso na szaszłyki i satays kro-
imy na kawałki zbliżonej wielkości. 
Szaszłyki drobiowe dobrze kom-
ponują się nie tylko z warzywami, 
ale także z ananasem, gruszką lub 
suszonymi śliwkami. Do szasz-
łyków wieprzowych świetnie pa-
sują papryka, cukinia, pieczarki. 
Szpadki lub patyczki do szaszłyków 

należy przed grillowaniem posma-
rować olejem (drewniane patyczki 
wcześniej moczymy przez około 
godzinę w zimnej wodzie) zapobie-
ga to przywieraniu mięsa podczas 
grillowania. Szaszłyki grillujemy na 
tacce lub folii aluminiowej.

 Ryby i owoce morza z grilla

Do grillowania nadają się nie-
mal wszystkie gatunki ryb. Filety 
rybne wymagają, w zależności 
od wielkości, około 8 do 12 mi-
nut grillowania. Na upieczenie 
średniej wielkości ryby musimy 
przeznaczyć od 15 do 25 minut,  
a dużej, o grubości 6-7 cm,  nawet 
40-45 minut.

Krewetki, małże i przegrzebki 
grillujemy około 4 minut (małe)  
i około 6-7 minut duże.

Ruszt lub tacki aluminiowe 
należy przed grillowaniem ryb 

natłuścić, aby nie przywierały do 
ich powierzchni.

 Warzywa i owoce na grilla

Całe lub przekrojone na pół 
większe owoce (np. gruszki, mo-
rele, plastry ananasa, brzoskwinie)  
możemy grillować bezpośrednio na 
ruszcie, Natomiast pieczarki, warzy-
wa pokrojone w plastry i małe owoce 
grillujemy na tackach. Podobnie jak 
mięso, także warzywa możemy ma-
rynować przez grillowaniem.
• Przecięte na pół i pozbawione 
pestek morele, nektarynki i brzo-
skwinie grilujemy na ruszcie przez 
około 6 do 8 minut przeciętą stroną 
do dołu. Polówki gruszek wyma-
gają około 10 minut grillowania,  
a plastry ananasa około 3 -4 minut 
z każdej strony.
• Połówki lub ćwiartki papryki, 
szparagi, pieczarki, grube plastry 
bakłażana i cukinii, przekrojone 
na pół pomidory wymagają od 6 do 
10 minut grillowania. Plastry po-
midorów grilujemy około 2 minut  
z każdej strony.

• Kolby kukurydzy namaczamy 
przez godzinę w wodzie lub pod-
gotowujemy przed grillowaniem. 
Pieczemy posmarowane masłem  
i zawinięte w folię aluminiową 
przez około 20 minut.
• Ziemniaki, które zamierzamy 
grillować w całości dobrze jest 
najpierw podgotować przez 10 
minut w osolonej wodzie. Grillu-
jemy bezpośrednio na ruszcie lub 
zawinięte w folię aluminiową przez 
około 30 -50 minut w zależności od 
wielkości.
• Ziemniaki surowe w plastrach 
wymagają około 6-12 minut piecze-
nia z każdej strony. Po upieczeniu 
powinny być chrupiące. 

 Grillowane sery 

Najbardziej odpowiednie do 
grillowania gatunki sera to camem-
bert i brie. Doskonale smakuje też 

grillowany oscypek i coraz popu-
larniejszy w Polsce halloumi. Sery 
brie, camembert i małe oscypki 
pieczemy w całości.  Przed grillo-
waniem możemy je posmarować 
marynatą i piec na tacce alumi-
niowej, w folii lub bezpośrednio 
na ruszcie przez około 2 -4 minuty 
z każdej na średnio rozgrzanym 
grillu. Duże oscypki i ser halloumi 
przed grillowanie kroimy w plastry 
o grubości około 1 cm. 

 Aplikacje mobilne  
dla grillomaniaków

Na zakończenie niespodzianka 
dla tych z Was, którzy nawet pod-
czas grillowania nie rozstają się ze 
swoim smartfonem lub tabletem. 
Firma Sokołów przygotowała apli-
kację dla miłośników grillowania 
o nazwie Stek Timer. Wybieramy 
gatunek mięsa, grubość steku, 
stopień wysmażenia, rozgrzewamy 
grill (lub patelnię) i wciskamy przy-
cisk start. Aplikacja poinformuje 
nas sygnałem dźwiękowym, kiedy 
powinniśmy obrócić mięso i kiedy 
będzie już usmażone.

Aleksandra Olczyk

Majówka czyli...
grillowanie  
czas zacząć

Swój niepowtarzalny smak, mięso i warzywa z grilla zawdzięczają marynatom

Na grillu możemy też upiec kurczaka tandoori Grillowane sery pleśniowe to doskonała przekąska
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W środę, 18 kwietnia, Urząd 
Miasta Zielonka wraz z kombatantami 
z lokalnego oddziału SPK zaprosił 
uczniów SP1 i SP2 na plenerową lek-
cję historii – „Śladem miejsc pamięci 
o Zbrodni Katyńskiej w Zielonce”. 
Skala Zbrodni Katyńskiej, dokonanej 
na polecenie Józefa Stalina, była 
ogromna. Dotknęła również oficerów 

związanych z Zielonką. W 
kruchcie kościoła MB Często-
chowskiej znajduje się epitafium po-
święcone ofiarom Golgoty Wschodu, 
żołnierzom i mieszkańcom Zielonki, 
którzy stracili życie na terenach daw-
nego ZSRR. 

Wędrówka śladem miejsc pamięci 
o Zbrodni Katyńskiej w Zielonce 
rozpoczęła się właśnie w tym miejscu. 
Zebrani wysłuchali archiwalnego 
nagrania Radia Wolna Europa, na któ-
rym Władysław Cichy, więzień obozu  
w Kozielsku, opowiadał o warunkach 

życia w obozie. Po krótkiej modlitwie 
za rozstrzelanych żołnierzy, burmistrz 
Grzegorz Dudzik złożył wiązankę 
kwiatów w imieniu społeczności 
Zielonki.

Następnie uczestnicy wydarzenia 
przeszli na skarpę przy Urzędzie 
Miasta Zielonka, gdzie w 2009 r. 
zasadzone zostały Dęby Pamięci 
poświęcone czterem oficerom Woj-
skowego Instytutu Technicznego 

Uzbrojenia z Zielonki, którzy zginęli 
w Katyniu i Charkowie. Młodzież 
zapaliła znicze przy dębach jako wyraz 
pamięci o nich.

Stamtąd udano się do parku 
Dębinki, gdzie w ubiegłym roku 
zasadzono kolejnych siedem Dębów 
Pamięci, Upamiętnieni oficerowie 
walczyli pod Ossowem w wojnie  
z bolszewikami 1920 r. 

Źródło: UM Zielonka

Młodzież z zielonkow-
skich szkół SP 1 i SP2 
miała niepowtarzalną 
okazję, by zapytać 
kombatantów o ich 
przeżycia związane  
z latami wojny  
i okupacji oraz pozna-
ła miejsca pamięci  
o Zbrodni Katyńskiej 
w Zielonce. 

chowskiej znajduje się epitafium po

skich szkół SP 1 i SP2 

Premierowy pokaz filmu 
Chrzęsne Wincentyny  

Karskiej
Premierowy pokaz 

filmu „Chrzęsne 
Wincentyny 

Karskiej”, który 
odbył się  

22 kwietnia  
w Pałacu  

w Chrzęsnem, 
zgromadził 

wielu widzów.

Dokument powstał na zle-
cenie Powiatu Wołomińskie-
go, jego pomysłodawcami  
i twórcami są Marcin Ołdak, 
Prezes Towarzystwa Przyja-
ciół Ziemi Tłuszczańskiej  
i Waldemar Brzeziński z Klu-
bu Historycznego Jasienica,  
a na widowni zasiedli m.in. 
potomkowie tytułowej 
bohaterki: rodzi-
na Wiśniewskich  
i Higersbergerów,

Film opo-
wiada o ostatniej 
właścicielce dóbr 
Chrzęsne – Win-
centynie Karskiej, 
z domu Koskow-
skiej. Wincentyna 
była żoną Zygmunta 
Karskiego – domniema-
nego syna cara Aleksandra 
II. Miała dwoje dzieci: Elżbietę  
i Zygmunta – poetę, współtwórcę 
grupy Skamander. Podczas II wojny 
światowej pomagała oficerom Ar-
mii Krajowej. W 1944 roku władze 
komunistyczne skonfiskowały jej 
majątek. Wincentyna Karska żyła 
92 lata. Zmarła w 1957 roku. Została 
pochowana w grobowcu rodzinnym w 
Postoliskach. W Chrzęsnem główna 
ulica nosi jej imię.

Autorzy filmu dotarli do rodziny 
Wincentyny Karskiej: p. Wandy 
Wiśniewskiej, p. Ewy Wiśniew-

skiej-Zuchowicz,  
p. Zdzisława Lu-
dwika Wiśniewskie-
go oraz do dawnych 
mieszkańców czwo-

raków dworskich:  
p. Krystyny Trojanek,  

p. Stanisławy Karolak 
i p. Haliny Szczepińskiej, 

którzy w filmie wspominają 
dziedziczkę Chrzęsnego. Swoją wie-
dzą na temat funkcjonowania Pałacu  
w Chrzęsnem na przełomie XIX  
i XX wieku podzielił się również re-
daktor Radia dla Ciebie – Piotr Łoś.  
Po obejrzeniu filmu publiczność 
nagrodziła twórców dzieła gromki-
mi brawami. Starostwo Powiatowe  
w Wołominie przygotowało dla każ-
dego gościa upominki: płytę z filmem 
oraz folder promocyjny o Pałacu w 
Chrzęsnem. Kuluarowe rozmowy  
z twórcami filmu oraz rodziną trwały 
do późnych godzin wieczornych. 

Wincenty-
na Karska,  

z domu Koskowska 
była żoną Zygmunta 

Karskiego, domniema-
nego syna cara Alek-

sandra II. W swoich do-
brach w Chrzęsnem 

często gościła 
przedstawicieli 

sztuki

Plenerowa  
Lekcja historii w Zielonce

Czarno-białe i w kolorze

Sekcja fotograficzna w Miejskim Ośrodku Kultury w Ząbkach działa nieprzerwanie od 2009 roku, 
zrzeszając fotografów-amatorów, którzy pod okiem instruktora Bogdana Śladowskiego wspólnie 
oddają się tej pięknej pasji i doskonalą swój warsztat w studio i w plenerze.

Począwszy od ubiegłego roku 
członkowie, liczącej obecnie około 
30 osób, sekcji postanowili pokazy-
wać swoje prace szerszemu gronu 
odbiorców. Na wystawie zapre-
zentowanej w sobotę, 21 kwietnia, 
znalazło się ponad 50 prac o bardzo 
zróżnicowanej tematyce, doskonale 
oddających sposób postrzegania 
świata przez ich twórców.

Wystawa zatytułowana “...od 
czarnego do kolorowego...” to efekt 
poszukiwań własnej drogi i własnego 
stylu w fotografii. Bohaterami prac 
są zarówno ludzie, których pięknie 
uchwyciły na zdjęciach Ewa Piekarz, 
Magdalena Herman–Urbańska i Ka-
tarzyna Dąbrowska, jak i zatrzymane 
w kadrze przez Sylwię Bartkowską 
i Tomasza Gmitrzuka malowane 
światłem krajobrazy, nawiązujące do 
malarstwa Jana Nepomucena Glo-
wackiego (1802–1847) i Juliana Fałata 
(1853-1929). Powszechny zachwyt 
budziły czarno białe fotografie prze-
strzeni miejskich wykonane przez 
Bogdana Śladowskiego i kolorowe 
industrialne zdjęcia Agnieszki Ma-
ciążek. Martwa natura Julii Łaszcz, 
kwiaty Urszuli Krzysztofowicz  
i podwodny świat Artura Zagórskiego 
cieszyły oczy feerią barw i doskona-
łym opanowaniem światła. Wielu 
zwiedzających z zadumą przyglądało 
się zachodom słońca uwiecznionym 
na zdjęciach przez Łukasza Nowaka, 
Dorotę Lubaszkę i Ewę Wojnarowicz 
oraz portretom dzieci wykonanym 
przez Beatę Korzonek i Małgorzatę 
Kraszewską–Zielonkę. Uwagę gości 
przykuwały także wykonane techniką 
panningu zdjęcia Marka Wojcie-
chowskiego.

- Wystawa fotografii prezen-
towana dziś w ząbkowskim MO-
K-u zrobiła na mnie ogromne 
wrażenie. Twórcy zdjęć wykazali 
się profesjonalizmem, chociaż 
to przecież nie zawodowcy, tylko 
mieszkańcy Ząbek, którzy pod 

kierunkiem Bogdana Śladowskie-
go przecierają swoje artystyczne 
szlaki. Każde z prezentowanych 
zdjęć miało swoją duszę. Świetna, 
niezwykle interesująca wysta-
wa. Zwieńczeniem wieczoru był 
też wspaniały koncert kwartetu 
smyczkowego. Gorąco gratuluję 
autorom zdjęć i pomysłodawcy 
wystawy oraz organizatorom ca-

łego przedsięwzięcia –mówiła 
Małgorzata Zyśk, radna Powiatu 
Wołomińskiego.

Podczas wystawy można było 
także obejrzeć stare, analogowe apa-
raty fotograficzne oraz sprzęt audio  
z ubiegłego wieku.

- Świetna wystawa, naprawdę 
piękne, artystyczne zdjęcia. Z wielkim 
zaciekawieniem obejrzałem też wy-
stawkę starych, prawie zabytkowych 
aparatów fotograficznych i sprzętu 
medialnego. Bardzo  podobał mi się 
koncert kwartetu smyczkowego. To 
był świetnie spędzony wieczór. Gra-
tuluję wszystkim i gorąco dziękuję za 
zaproszenie – mówił Sławomir Pisar-

czyk, radny Powiatu Wołomińskiego. 
Po obejrzeniu zaprezentowanych 
zdjęć trudno nie zgodzić się z opinią 
członków sekcji fotograficznej ząb-
kowskiego MOK, że „fotografie bro-
nią się same“. Ich prace nie wymagają 
dodatkowego opisu, który wyjaśniałby 

odbiorcy, co autor chciał pokazać. Bez 
względu na to, co i jakim sprzętem 
fotografują, zawsze potrafią uchwycić 
najciekawszą chwilę, wykorzystać do 
maksimum możliwości aparatu i 
zastane światło, a efektami zachwycić 
odbiorców.

Wystawę uświetnił koncert kwar-
tetu smyczkowego.

Aleksandra Olczyk

Po obejrzeniu wystawy “... 
od czarnego do kolorowego...” 
trudno nie zgodzić się z opinią 
członków sekcji fotograficz-
nej ząbkowskiego MOK, że 
„fotografie bronią się same“. 
Ich prace nie wymagają opisu, 
który wyjaśniałby odbiorcy, 
co autor chciał pokazać. Bez 
względu na to, co i jakim 
sprzętem fotografują, zawsze 
potrafią uchwycić najciekaw-
szą chwilę, wykorzystać do 
maksimum możliwości apara-
tu i zastane światło, a efekta-
mi zachwycić odbiorców.

- Pierwszy dzień zaczarował wo-
łomińską publiczność w plenerze. 
Na Teatr Ognia oraz Teatr Pijana 
Sypialnia przybyło wielu miłośników 
sztuki. Nawet pogoda była po naszej 
stronie, a deszcz który spadł w punkt, 
wpisał się nawet w treść spektaklu. Do 
tego stopnia, że publiczność myślała 
że Staszek Dembski, reżyser Pijanej 
Sypialni tak to wyreżyserował – mówi 
Piotr Stawski, dyrektor tegorocznego 
Festiwalu Teatralnego Blackout. 

Ci, którzy zdecydowali się obejrzeć 
festiwalowe przedstawienia z pewno-
ścią nie żałują. - Ze wzruszeniem 
wspominamy festiwalowy weekend 
(13-15 kwietnia), kiedy Wołomin 
zamienił się w wielką teatralna scenę 
– napisał jeden z recenzentów.

W tym roku wyjątkowo festiwal 
rozpoczął się w piątek od kolorowej 
parady ulicami miasta. Barwności 
wydarzeniu dodał udział Teatr Ognia, 
który prowadził korowód od pasażu 
Osiedla Niepodległości do Palcu 3 
Maja. Uczestnicy pochodu z uśmie-
chem na ustach szli w rytmie bębnów 
oraz w towarzystwie szczudlarzy! 

Na Placu 3 Maja Burmistrz Wo-
łomina Elżbieta Radwan, Zastępca 
Burmistrza Edyta Zbieć oraz Dyrek-
tor Festiwalu Piotr Stawski otworzyli 
festiwal i zaprosili wszystkich zgro-
madzonych na pokaz Teatru Ognia 
oraz plenerowe widowisko muzyczne 
w wykonaniu aktorów z Teatru Pijana 
Sypialnia.

Kompania Teatralna Mamro – 
przedstawia spektakl pt. Kolacja na 
cztery ręce

Dwa kolejne dni przepełnione były 
sztuką. Odbyła się prezentacja jedena-
stu spektakli, które zakwalifikowały się 
do głównej karty wydarzenia. Poziom 
tegorocznych widowisko był wysoki, 
jury miało ciężki orzech do zgryzienia 
przy wyborze najlepszych spektakli. 
Zespoły oceniane były przez trzyoso-
bowe jury konkursowe w składzie: 
Magdalena Zaorska (przewodniczą-
ca), Radosław Lubiak oraz gwiazda 
festiwalowa Dorota Osińska. Komi-
sja po obejrzeniu wszystkich pre-
zentacji postanowiła przyznać 
następujące miejsca:
• Grand Prix Festiwalu w 
kategorii najlepszy spek-
takl otrzymał Teatr Strefa 
Podmiejska za spektakl pt. 
„Na pełnym morzu”
• I miejsce w katego-
rii najlepszy spektakl 
otrzymała Kompania 
Teatralna MAMRO 
za spektakl pt. „Niedź-
wiedź”
• II miejsce w kategorii 

najlepszy spektakl otrzymał Teatr Fia-
kier za spektakl pt. „Czarne/białe”
• III miejsce w kategorii najlepszy 
spektakl otrzymało Studio Teatralne 
Loża Szyderców za spektakl pt. „Je-
stem ktoś”
• Nagrodę specjalną festiwalu otrzy-
mało Chojnickie Studio Rapsodyczne 
• Najlepsza aktorka: Joanna Mazur-
kiewicz • Najlepszy aktor: Mateusz 
Krzemiński • Najlepsza reżyseria: 
Aneta i Robert Płuszka • Obiecu-
jąca aktorka festiwalu: Aleksandra 
Kozłowska • Najlepsza zapowiedź 
spektaklu: Stowarzyszenie Teatr 
Agrafka • „Zaginacz czasu” festiwa-
lu: Bartłomiej Zając • Malownicza 
postać festiwalu: Tomasz Mitrowski, 
Patryk Pawelec, Aleksandra Marczak

- Przedstawienia były bardzo 
Zróżnicowane pod względem wy-
konawców, formy, doświadczenia 
oraz tematyki, ale co najważniejsze 
reprezentowały bardzo wysoki po-
ziom. Zobaczyliśmy trochę klasyki, 
trochę teatru plastycznego, farsy i 
typowy teatr alternatywny. Jury miało 
trudne zadanie aby nagrodzić tak 
zróżnicowane pokazy. Udało się, 
werdykt znajduje się poniżej. Po 
ogłoszeniu wyników Wysłuchaliśmy 
niesamowitego koncertu Doroty 
Osińskiej wraz z zespołem, która za-
prezentowała materiał z najnowszej 
płyty, która ukaże się już 14 września. 
Pełna sala publiczności była oczaro-
wany wokalistką, która bisowała dwa 
razy. Poziom festiwalu wciąż rośnie, 

w tym roku Święto Teatru w Wo-
łominie trwało trzy dni, pomagało 
nam dwa razy więcej wolontariuszy 
(z Kobyłki, Pruszkowa, Skierniewic 
i oczywiście Wołomina). Już myślimy 
o piątej jubileuszowej edycji festi-
walu. Mam nadzieje, że ta impreza 
już na stale wpisze się w kalendarz 
kulturalnych wydarzeń Wołomina. 
Liczę na to. Dziękuję wszystkim, 
którzy sprawili, że IV Ogólnopolski 
Festiwal Teatralny Blackout był tak 

wyjątkowy! – podsumowuje Piotr 
Stawski

Co roku wolontariusze festiwalowi 
wręczają swoją nagrodę – Czarnego 
Konia Festiwalu. W tym roku wyróż-
nienie otrzymało Stowarzyszenie Teatr 
Agrafka.

Po raz pierwszy wręczone zostały 
nagrody dla najbarwniejszych postaci 
Festiwalu, podarowane przez Mazo-
wieckie Forum Biznes Nauki i Kultury. 
Były to obrazy autorstwa artystów mala-
rzy, którzy przyjeżdżają raz w miesiącu 
z różnych miejsc Polski, aby wspólnie 
malować Wołomin.

Po oficjalnym zakończeniu festiwa-
lu, rozdaniu nagród oraz pamiątkowych 
dyplomów tegoroczna gwiazda festiwa-
lowa – Dorota Osińska, wystąpiła przed 

zgromadzoną publiką prezentując 
swoje piękne kompozycje. Wokalistka o 
bajecznym głosie wprowadziła magicz-
ny klimat podczas swojego koncertu 
za co uczestnicy koncertu nagrodzili ją 
gromkimi brawami!

Trzem dniom festiwalowym towa-
rzyszyła wystawa fotografii teatralnej 
autorstwa Łukasza Szewczaka oraz 
Dawida Jacewskiego.

Oprac w oparciu  
o materiały MDK Wołomin

Pochód ulicami 
miasta rozpoczął 
Festiwal Blackout

Było barwnie kolorowo a nawet można rzec – ogniście - IV Ogólnopolski 
Festiwal Teatralny  Blackout przeszedł już do historii. 

Na Placu 3 Maja Burmistrz Wo
łomina Elżbieta Radwan, Zastępca 
Burmistrza Edyta Zbieć oraz Dyrek-Burmistrza Edyta Zbieć oraz Dyrek-Burmistrza Edyta Zbieć oraz Dyrek
tor Festiwalu Piotr Stawski otworzyli 
festiwal i zaprosili wszystkich zgro-
madzonych na pokaz Teatru Ognia 
oraz plenerowe widowisko muzyczne 
w wykonaniu aktorów z Teatru Pijana 

Kompania Teatralna Mamro – 
przedstawia spektakl pt. Kolacja na 
cztery ręce

Dwa kolejne dni przepełnione były 
sztuką. Odbyła się prezentacja jedena-sztuką. Odbyła się prezentacja jedena-sztuką. Odbyła się prezentacja jedena
stu spektakli, które zakwalifikowały się 
do głównej karty wydarzenia. Poziom 
tegorocznych widowisko był wysoki, 
jury miało ciężki orzech do zgryzienia 
przy wyborze najlepszych spektakli.
Zespoły oceniane były przez trzyoso-
bowe jury konkursowe w składzie: 
Magdalena Zaorska (przewodniczą-Magdalena Zaorska (przewodniczą-Magdalena Zaorska (przewodniczą
ca), Radosław Lubiak oraz gwiazda 
festiwalowa Dorota Osińska. Komi-
sja po obejrzeniu wszystkich pre-
zentacji postanowiła przyznać 
następujące miejsca:
• Grand Prix Festiwalu w 
kategorii najlepszy spek-kategorii najlepszy spek-kategorii najlepszy spek
takl otrzymał Teatr Strefa 
Podmiejska za spektakl pt. 
„Na pełnym morzu”
• I miejsce w katego-
rii najlepszy spektakl 
otrzymała Kompania 
Teatralna MAMRO 
za spektakl pt. „Niedź-

• II miejsce w kategorii 

w tym roku Święto Teatru w Wo
łominie trwało trzy dni, pomagało 
nam dwa razy więcej wolontariuszy 
(z Kobyłki, Pruszkowa, Skierniewic 
i oczywiście Wołomina). Już myślimy 
o piątej jubileuszowej edycji festi
walu. Mam nadzieje, że ta impreza 
już na stale wpisze się w kalendarz 
kulturalnych wydarzeń Wołomina. 
Liczę na to. Dziękuję wszystkim, 
którzy sprawili, że IV Ogólnopolski 
Festiwal Teatralny Blackout był tak 

miasta rozpoczął 
Festiwal Blackout

- Pierwszy dzień zaczarował wołomińską 
publiczność w plenerze. Na Teatr Ognia 

oraz Teatr Pijana Sypialnia przybyło wielu 
miłośników sztuki. Nawet pogoda była po 

naszej stronie, a deszcz który spadł  
w punkt, wpisał się nawet w treść spekta-

klu. Do tego stopnia, że publiczność my-
ślała że Staszek Dembski, reżyser Pijanej 
Sypialni tak to wyreżyserował – mówi Piotr 

Stawski, dyrektor tegorocznego  
Festiwalu Teatralnego Blackout. 
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Daj z siebie wszystko

Mecz rozegrany w ramach 21 kolejki IV ligi grupy północnej, w którym rywalem Dolcanu Ząbki 
była Mławianka Mława, zakończył się remisem 2:2. Bramki dla ząbkowskiej drużyny strzelili 
Konrad Cichowski i Przemysław Bella, natomiast dla przyjezdnych Marcin Tomczak oraz w za-
mieszaniu pod bramką... Marcin Stańczyk, strzałem samobójczym.

Kibice zgromadzeni na stadio-
nie w Ząbkach już przed meczem 
mieli okazję nieco się zdziwić. Tuż 
przed wyjściem zawodników obu 
ekip na murawę zamiast tradycyjnie 
granego nieoficjalnego hymnu Do-
lcanu, z głośników popłynął, kultowy  
w środowisku młodzieżowym 
utwór „Daj z siebie wszystko”  
w wykonaniu Bob One feat Bas 
Tajpen. Ostatecznie nieoficjalny 
hymn Dolcanu kibice usłyszeli  
w czasie prezentacji obu drużyn.

Niestety nie pomógł on drużynie 
Dolcanu w podtrzymaniu doskonałej 
passy kolejno wygranych meczów. 
Licznik zatrzymał się na pięciu, a 
wcale tak być nie musiało. Po raczej 
bezbarwnych pierwszych minu-
tach spotkania, ząbkowska drużyna  
w odstępie zaledwie trzech minut 
strzeliła dwa gole i zdawało się 
ustawiła sobie ten mecz. Pierwsze 
trafienie było niemal indywidualną 
zasługą Konrada Cichowskiego, 
który po podaniu Daniela Nawroc-
kiego przyjął piłkę, zbiegł nieco do 
środka boiska i zdecydował się na 
uderzenie z około trzydziestu me-
trów. Strzał okazał się na tyle mocny 
i precyzyjny, że zaskoczył bramkarza 
gości i wpadł w okienko jego bramki. 
Trzy minuty później dośrodkowanie 
z rzutu rożnego Bartłomieja Bal-
cera na „krótkim słupku” sprytnie 
przedłużył Patryk Szeliga, a gola 
z najbliższej odległości również 
głową strzelił Przemysław Bella. 

Niestety, patrząc z perspektywy 
kibica ząbkowskiej drużyny, nie 
potwierdziła się teza o „ustawieniu 
sobie” w ten sposób całego meczu. 
Zawodnicy Mławianki starali się 
wykorzystywać każdą nadarzającą 
się okazję do przeprowadzenia akcji 
ofensywnej. Owszem w pierwszej 
połowie nie robili tego zbyt często, 
ale jeżeli już przedostawali się pod 
bramkę Mateusza Matrackiego, ro-
biło się naprawdę groźnie. Tak było 
chociażby w 30 minucie meczu, gdy 
po dośrodkowaniu z narożnika pola 
karnego przed doskonałą okazją na 
strzelenie kontaktowej bramki stanął 
Maciej Rogalski, ale minimalnie 

minął się z piłką. Podobnie na dwie 
minuty przed zakończeniem tej 
części gry, gdy podawał Rogalski, a 
piłka po strzale Krystiana Gosika 
poszybowała tuż nad poprzeczką 
naszej bramki.

Po zmianie stron na boisku ra-
czej niewiele się zmieniło. Za-
wodnicy Dolcanu, zadowoleni  
z dwubramkowego prowadzenia, 
podejmowali raczej sporadyczne 
próby ataków, skupiając się bardziej 
na działaniach obronnych, goście 
natomiast nie ustawali w poszuki-
waniu swoich szans, ale aż do 66 
minuty bez większych rezultatów. 
Wówczas, po dośrodkowaniu Arka-

diusza Kopruckiego z rzutu rożnego 
skutecznym strzałem głową popisał 
się Marcin Tomczak. Kilka minut 
później przyjezdni po kolejnym 
stałym fragmencie gry doprowadzili 
do remisu. Ponownie, tym razem z 
rzutu wolnego ze środkowego koła 
boiska dośrodkowywał Koprucki, 
a w zamieszaniu które powstało 
polu karnym Dolcanu piłkę do 
własnej bramki skierował Marcin 
Stańczyk. Dopiero ta bramka spra-
wiła, że zawodnicy z Ząbek podjęli 
bardziej zdecydowane ataki. W 
82 minucie meczu przed szansą 
na strzelenie zwycięskiej bramki 
stanął Szeliga, po indywidualnej 
akcji i doskonałym podaniu Daniela 
Kozika, ale jego strzał był zbyt lekki 
i skierowany dokładnie w miejsce  
w którym stał bramkarz. Dwie 
minuty później przed swoją szan-
są stanął także Kozik, który po 
dynamicznym wbiegnięciu w pole 
karne Balcera i odegraniu piłki do 
tyłu, długo zwlekał ze strzałem  
i ostatecznie uderzył celnie, ale zbyt 
lekko by zaskoczyć dobrze dyspono-
wanego bramkarza gości.

W następnej kolejce Dolcan 
Ząbki będzie miał wolny weekend, 
po wycofaniu z rozgrywek drużyny 
Bzury Chodaków, a za dwa tygodnie 
do Ząbek przyjeżdża Mazur Gosty-
nin, czyli jedna z pięciu ekip które 
w rundzie jesiennej zdołały naszą 
drużynę pokonać.

Krzysztof Krajewski

Remisem 2:2 zakończył się mecz Dolcanu Ząbki z Mławianką Mława

W miniony weekend zawodnicy AMP Gool roze-
grali swój drugi mecz ligowy. W  tym sezonie do 
rozgrywek przystąpiły aż cztery nowe drużyny, 
a mianowicie AMP GOOL Tłuszcz, AMP GOOL 
Duczki oraz dwa zespoły AMP GOOL z Wołomina. 

Kolejny piłkarski 
weekend  
w AMP GOOL za nami!

Na tym etapie szkolenia, 
wyniki są dla nas sprawą 
drugorzędną, a największą 
wagę przywiązujemy do 
osiąganych przez naszych 
młodych piłkarzy postę-
pów.

Chłopców należy 
przede wszystkim 
pochwalić za za-
a n g a ż o w a n i e  
i walkę do końca 
w każdym me-
czu, mimo, że 
czasem brako-
wało sił. Cieszą 

dobre występy zespołów, 
oraz to, że każdy zawodnik 
miał szansę, w ten weekend, 
zagrać na różnych pozy-
cjach na boisku. Jesteśmy 
przekonani, że dzięki ko-
lejnym meczom z dobrymi 
drużynami, w rundzie re-
wanżowej, doprowadzimy 
do tego, iż atrybuty dru-
żyn z którymi wcześniej 
się spotkaliśmy, staną się 
naszymi. Bogatsi o kolej-
ne cenne doświadczenie  

z niecierpliwością czekamy 
na kolejnych przeciwni-
ków, z którymi zmierzymy 
się w najbliższy weekend. 
Nie zapominamy również 

o rodzicach, którzy są 
doskonałym przykładem 
pozytywnego wsparcia dla 
naszych młodych piłka-
rzy, dzielnie, z pasją, co 
weekend dopingując całą 

drużynę, niezależenie od 
rezultatów.

Życzymy powodzenia 
oraz wytrwałości w dalszych 
ligowych zmaganiach, aby 
każda minuta spędzona na 
boisku, była dla naszych 
adeptów niezapomnianą 
chwilą.

Więcej na temat Aka-
demii Młodego Piłkarza 
GOOL znajda Państwo na 
stronie: www.ampgool.pl

Zarząd Klubu  AMP GOOL
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Młodych pił-
karzy należy 
przede wszyst-
kim pochwalić  
za ogromne zaanga-
żowanie i walkę  
do samego końca  
w każdym meczu, 
mimo, że czasem 
brakowało już sił. 

W rozegranym w niedzielę 22 
kwietnia, meczu czwartej kolejki 
Topligi, Monarchs Ząbki przegrali 
derbowe spotkanie z Warsaw Eagles 
12:37. 

Z jak wielką determinacją i chę-
cią udowodnienia swojej wyższości 
wyszli zawodnicy obu zespołów, 
pokazała już pierwsza kwarta. Kibice 
zebrani na stadionie Dozbud Arena w 
Ząbkach oglądali przyłożenia już w 
otwierających seriach ofensywnych. 
Jako pierwsi w strefie punktowej 
zameldowali się gospodarze - któ-
rym co prawda pomogła 15-jardowa 
kara ze strony formacji defensywnej, 
dająca automatycznie pierwszą próbę 
– po fenomenalnym, 25-jardowym 
podaniu Jarena Williamsa do Alek-
sandra Jacka, za plecy niefrasobliwie 
interweniującego obrońcy. Odpo-
wiedź Orłów była natychmiastowa.  
Początkowo Christopher Jeffrey padł 
ofiarą sacku Jana Kadzikiewicza, ale 
akcja została anulowana przez wcze-
śniejsze przewinienie i 15-jardową 
karę, dającą automatyczną pierwszą 
próbę. W drugim zagraniu goście 
nie popełnili już błędu, a Jack 
Marton fantastycznie przedostał 
się przez linię wznowienia akcji 
i wbiegł prosto w pole przyłożeń, 
doprowadzając do remisu. Żadnej 

z formacji specjalnych nie udało się 
skutecznie podwyższyć wyniku, gdyż 
oba kopnięcia na bramkę zostały 
zablokowane.

Druga seria ofensywna już tak 
udana dla podopiecznych Phillipa 
Dillona nie była, bowiem podczas 
pierwszej akcji Witold Szpotański 
zgubił piłkę w trakcie swojego biegu, 
a ta padła łupem przeciwników. Swoją 
szansę przyjezdni wykorzystali bez-
błędnie, Marton markując bieg przez 
środek, znalazł ujście do bocznej, 
pustej strefy boiska notując swoje 
drugie przyłożenie w meczu. 

Do końca pierwszej kwarty wy-
nik nie uległ zmianie, podobnie jak 
po pierwszych posiadaniach obu 
formacji ofensywnych w drugiej 
kwarcie. Ciężko jednak powiedzieć, 
że w tym czasie nic ciekawego się nie 
wydarzyło, bo efektownym złapaniem 
piłki popisali się Dawid Chmie-
lewski i Aleksander Kawiarowski, a 
defensywa Monarchs, powalając na 
ziemię Jeffrey’a, zmusiła rywala do 
wybicia piłki.

Jedyne przyłożenie, jeszcze przed 
przerwą, zdobyli gospodarze, któ-
rym pomogła formacja specjalna. 
W momencie nieudanej egzekucji 
w trzeciej próbie, Monarchs już 
przygotowywali się do puntu. Jednak 
przed jego wykonaniem, arbitrzy 
doliczyli się dwunastu zawodników 
po stronie gości, czego konsekwencją 
była pierwsza próba dla Monarchów. 
Nadana szansa została wykorzystana 
natychmiast, Jaren Williams obsłużył 
podaniem Aleksandra Jacka, ten 
efektownie „zatańczył” przed trzema 

kolejnymi obrońcami i znalazł drogę 
do strefy końcowej, dając swojej 
drużynie prowadzenie, po raz drugi 
tego wieczoru.

Goście starali się odrobić straty 
jeszcze przed przerwą, mając niewiele 
ponad minutę pozostającą na zegarze. 
W tym czasie Michał Nowicki jeszcze 
raz powalał na ziemię rozgrywającego 
Eagles, Jack Marton zdobył w jednej 
akcji 30 jardów, Kirk Mastromatteo 

poprosić dwukrotnie o timeout, a i 
tak seria zakończyła się na blisko 20 
jardów przed polem punktowym po 
skutecznej grze defensywy.

W drugiej połowie bardziej konse-
kwentni i lepiej znoszący trudy meczu 
okazali się Warsaw Eagles. Przyło-
żenie zdobyli, znów w otwierającej 
kwartę, serii ofensywnej, w której 
najpierw dostali „w prezencie” od 
Monarchs 15 jardów, a następnie po 
biegach Martona i złapanym podaniu 
przez Macieja Wudeckiego zwieńczyli 
dzieło 10-jardowym przyłożeniem.

Gospodarze tak dobrym począt-
kiem poszczycić się nie mogli. Poda-
nia egzekwowane przez Williamsa był 

coraz mniej celne lub niewyłapywane 
przez skrzydłowych, którzy byli pod 
znacznie większą presją niż w pierw-
szej połowie. Odzyskane posiadanie 
tylko dodatkowo zmotywowało gości 
do dobicia rywala. Już w pierwszej 
akcji kolejnego posiadania, Maciej 
Wudecki został kompletnie osamot-
niony w drugiej linii obrony i dostając 
proste podanie od Jeffrey’a pomknął 
nietykalny po kolejne przyłożenie.

Monarchowie starali się jak 
mogli. Amerykański rozgrywający 
popisał się nawet 35-jardowym po-
daniem do Witolda Szpotańskiego, 
a cały atak dostał kolejne 30 jardów 
po indywidualnych karach obrony. 
Łukasz Cackowski był bardzo bli-
ski pierwszego przechwytu w tym 
sezonie, ale ostatecznie, tegorocz-
nych debiutantów w PLFA, udało 
się zatrzymać dopiero w czterech 
kolejnych próbach, zmuszając ich 
do przekazania posiadania (na 15 
jardzie przed endzone Warsaw 
Eagles). To co później zrobiła for-
macja ofensywna przyjezdnych, 
jedynie dobiła, podupadających już 

gospodarzy. Najpierw Jack Marton 
znów wyrwał się obrońcom przebie-
gając samotnie 70 jardów, a całość 
wykończyło podanie Jeffrey’a do 
Michała Śpiczko, który wywiódł w 
pole swojego przeciwnika jednym 
ruchem i wbiegł w pole punktowe, 
powiększając prowadzenie do róż-
nicy trzech posiadań.

Monarchs już się nie podnie-
śli, choć woli walki nie można im 

odmówić. Aleksander Jacek złapał 
jeszcze, w czwartej kwarcie, podanie 
na ponad 40 jardów, a atak doszedł do 
„czerwonej strefy” rywala. Niestety, 
zbyt duża ilość niedokładnych podań 
lub niezłapanych piłek i brak sił 
spowodowały, że ekipa z Ząbek nie 
potrafiła wykończyć swoich ataków 
punktami. Jeszcze w samej końców-
ce meczu Artem Nitiewski został 
wyrzucony z boiska przez arbitrów, 
co oznacza, że nie zobaczymy go w 
rewanżu.. Wynik meczu ustalił Jack 
Marton, który zdobył swoje czwarte 
przyłożenie, po kolejnym imponują-
cym, ponad 50-jardowym biegu.

Jakub Kaczmarek

Monarchs Ząbki 
pokonani na  
własnym boisku

Formacja ofensywna przyjezdnych, jedynie dobiła, podupadających już 
gospodarzy. Najpierw Jack Marton znów wyrwał się obrońcom przebie-
gając samotnie 70 jardów, a całość wykończyło podanie Jeffrey’a do 
Michała Śpiczko...

Zbyt duża ilość niedokładnych podań, nie złapanych piłek, brak sił... ekipa z Ząbek nie potrafiła wykończyć swoich ataków 
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Praca 
Zatrudnię

Zatrudnię mechanika i pomoc-
nika mechanika do warsztatu 

samochodowego w Kobyłce, tel. 
501063673

Przemysłowy Instytut Maszyn  
Budowlanych Sp. z o.o. 

w Kobyłce, ul. Napoleona 2
poszukuje pracowników:

Tokarz, Frezer, 
Tokarz-Frezer, Wytaczarz
Kontakt tel: (22) 786 18 47  

lub (22) 786 18 38
Szczegółowe informacje  
na stronie internetowej: 

www.pimb.com.pl 
w zakładce: PRACA

Zatrudnię fryzjera damsko-męskiego 
na cały etat lub 1/2 etatu Marki, szcze-
góły pod nr tel. 506165282
Zatrudnię do cukierni w Guzowatce, 
praca od zaraz, atrakcyjne wynagrodze-
nie, tel. 604587211.
Zatrudnię w cukierni w Dąbrówce 
koło Trojan kobiety. Atrakcyjna oferta 
pracy 602 351 430.

Budownictwo 
Usługi

Docieplanie budynków, szybko, 
tanio, solidnie. tel. 502 053 214

Finanse

Nieruchomości 
Sprzedam

Sprzedam działkę budowlaną 
1000 m2 lub więcej.  

Wysychy gm. Zabrodzie.  
Dojazd asfalt 1,5 km od trasy 

 Warszawa-Wyszków.  
Na działce jest prąd i woda.  

Tel. 605 034 212

Usługi - Różne   

Mapy d/c projektowych, 
inwentaryzacje, 

tyczenia budynków, 
podziały, granice.

Powiat wołomiński, 
legionowski, Warszawa.

NajNiższe ceNy
506-714-320

geobart.eu, biuro@geobart.eu

Zdrowie - Uroda

OGŁOSZENIA DROBNE

Biuro ogłoszeń ŻPW
Video Maag 

Zielonka, ul. Kolejowa 28, 
tel. 22 781 90 44

LOGOS
Wołomin, ul. Wileńska 36a 

tel. 22 787 29 11
F.H. SZPILKA

Radzymin, Stary Rynek 23
AGC 

Kobyłka, ul. Warszawska 3

Wodociągi w Gminie Poświętne

Gmina Poświętne priorytetowo traktuje rozwój sieci wodociągowej. Intensywne działania organu 
wykonawczego gminy w ostatnich latach, w tym przedmiocie, przyniosły efekt. W latach 2013 
– 2014 za kwotę przekraczającą dwa miliony siedemset tysięcy złotych wybudowano stację 
uzdatniania wody, co pozwoliło planować dalszy rozwój tej, jakże potrzebnej inwestycji. 

Jeszcze w 2014 roku kosztem 
blisko dwóch milionów siedmiu-
set tysięcy złotych wybudowano 
4,620 km sieci, na odcinku: SUW 
Kielczykowizna – Wola Ręczaj-
ska – Wola Cygowska. Rok 2016 
dla gminy Poświętne to również 
czas dalszego „wodociągowania”. 
Za prawie milion trzysta tysięcy 
złotych wybudowano 4,155 km 
sieci na odcinku SUW Kielczyko-
wizna – Kolno. W 2017 roku prace 
przybrały na sile. Zbudowano 
10,611 km sieci, na odcinku Kolno 
– Ręczaje Polskie – Nowe Ręczaje, 
kosztem przeszło dwóch milionów 
trzystu tysięcy złotych oraz 3,051 
km za kwotę ponad milion sto 

tysięcy złotych na odcinku Wola 
Cygowska – Poświętne. Realizację 
tej ostatniej inwestycji rozłożono 
na lata 2017/2018. 

Łącznie wykonano 22,437 
km sieci wodociągowej. Koszt 
przedsięwzięcia wraz z budową 
Stacji Uzdatniania Wody wyniósł 
10.137.531,02 zł brutto.

Plany na rok 2018 są również 
bardzo ambitne. Gmina posiada 

prawomocne pozwolenie na bu-
dowę sieci wodociągowej długości 
ponad dwa i pół kilometra wraz 
z przyłączami na odcinku Wola 
Cygowska – Helenów oraz kolonie 
Woli Cygowskiej. Następne, już 
wydane pozwolenie na budowę 
sieci o długości 4,2 km wraz z oko-
ło 150 przyłączami dla miejscowo-
ści Poświętne czeka na realizację. 
Wójt gminy nie zapomina, że dla 
dalszego rozwoju i inwestowania 
niezbędne jest racjonalne pla-
nowanie i uzyskanie stosownych 
pozwoleń. Aktualnie w realizacji 
jest wykonanie (zaplanowane 
do 30.06.2018 r.) dokumentacji 
projektowo-kosztorysowej dla 

sieci o długości około 3 km i 100 
przyłączy na odcinku Cygów- 
Jadwiniew. Ale to nie wszystko. 
W budżecie gminy Poświętne na 
2018 r. zaplanowano także wyko-
nanie dokumentacji projektowo-
kosztorysowej na wykonanie 6 km 
sieci wraz ze 130 przyłączami na 
odcinku Cygów – Nowy Cygów 
oraz „doprojektowanie” około 2 
km sieci i 40 przyłączy w drogach 

wewnętrznych w miejscowości 
Wola Cygowska, dla mieszkańców, 
którzy o to wnioskowali. Dość 
duży obszar gminy Poświętne 
zmusza do dzielenia inwesty-
cji i stopniowego wyznaczania 

kolejnych odcinków na miarę 
możliwości finansowych gminy. 
Nie mniej, intensywność inwesty-
cyjna pozwala przypuszczać, że w 
niedługiej perspektywie, znaczna 
część gospodarstw domowych z 
terenu gminy Poświętne uzyska 
możliwość przyłączenia do sieci 
wodociągowej.

Przedmiotowe inwestycje mają 
za cel dalszą poprawę warunków 

zdrowia i życia mieszkańców 
Gminy Poświętne.

O tym jak ważnym tematem 
dla Gminy Poświętne jest budowa 
wodociągów pisaliśmy na naszych 
łamach niejednokrotnie. Słaba 
jakość wody pitnej, to jeden z 
najczęściej podnoszonych przez 
mieszkańców Gminy Poświętne 
problemów. – Woda w nasze-
go dotychczasowego ujęcia jest 
brudna. Nie nadaje się ani do 
prania, ani tym bardziej do celów 
spożywczych. Woda z wodociągu 
ma dobry smak, jest krystaliczna, 
dobra do celów w gospodarstwie 
jak również w domu. Jestem za-
dowolona, że mamy wreszcie 
wodociąg – opowiedziała nam 
Ewa Tlaga, mieszkanka Gminy 
Poświętne.

Głos w tej sprawie ostatnio 
zabrała również radna 

Jolanta Sałańska z Rę-
czaj Nowych. 

– W poprzed-
niej  kadencji 
miała miejsce 
sytuacja, kiedy 
rada zabloko-
wała wójtowi 
m o ż l i w o ś ć 
ubiegania się 
o zewnętrzne 
finansowanie 
na wodociąg 

bowiem z 
p ro j e k t u 

budżetu zdjęła środki na projekty 
sieci wodociągowej. (…) Gdyby 
nie było tej blokady ze strony rady 
to w tamtym okresie mogliśmy 
pozyskać cztery miliony złotych, 
co pozwoliło by na realizację wo-
dociągu w tych miejscowościach – 
powiedziałą nam Jolanta Sałańska, 
od trzech kadencji radna Gminy 
Poświętne, mieszkanka Ręczaj 
Polskich. Oprac. Redakcja

– W budżecie gminy Poświętne na 2018 r. zapla-
nowano także wykonanie dokumentacji projek-
towo-kosztorysowej na wykonanie 6 km sieci 
wraz ze 130 przyłączami na odcinku Cygów 
– Nowy Cygów oraz „doprojektowanie” około 
2 km sieci i 40 przyłączy w drogach we-
wnętrznych w miejscowości Wola Cygowska, 
dla mieszkańców, którzy o to wnioskowali. 
Dość duży obszar gminy Poświętne zmu-
sza do dzielenia inwestycji i stopniowego 
wyznaczania kolejnych odcinków na miarę 
możliwości finansowych gminy – mówi Jan 
Cymerman, wójt Gminy Poświętne.

Firma FRENOPLAST jest liderem w zakresie projekto-
wania i produkcji kompozytowych materiałów ciernych 
stosowanych w kolejnictwie, takich jak klocki hamul-
cowe do pociągów Intercity, do tramwajów, pociągów 
metro, wagonów towarowych i innych.

Poszukujemy kandydatów na stanowiska:

PRESER
do obsługi pras hydraulicznych

Wymagania:
- wykształcenie zasadnicze zawodowe o profilu me-

chanicznym,
- gotowość pracy w systemie trzyzmianowym
  (06.00-14.00, 14.00-22.00, 22.00-06.00)

SZLIFIERZ
do obróbki mechanicznej wyrobów gotowych

Wymagania:
- wykształcenie zasadnicze zawodowe o profilu me-

chanicznym,
- gotowość pracy w systemie trzyzmianowym 
  (06.00-14.00, 14.00-22.00, 22.00-06.00)
- umiejętność posługiwania się przyrządami pomiaro-

wymi np. suwmiarka,

Prosimy wysyłać CV zawierające zgodę na przetwa-
rzanie danych osobowych   do celów rekrutacyjnych,  
na adres: kadry@frenoplast.pl, lub składać osobiście 

w siedzibie firmy FRENOPLAST, 
ul. Watykańska 15, 05-200 Wołomin-Majdan, 

tel. 22 787 80 04.
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OSIEDLE PROMIENNA 
W MARKACH

BIURO SPRZEDAŻY MIESZKAŃ UL. PROMIENNA 33b/2 05-270 MARKI tel. 532 851 110
www.mazoviadevelopment.pl

Logo Mazovia Development

Przyjdź i poznaj ofertę 
gotowych mieszkań!

Promienna I - ostatnie mieszkania
Promienna III - w budowie

Do powstawania smo-
gu przyczyniają się zakłady 
przemysłowe, czy spa-
liny samochodów. Tego 
uczono nas w szkołach, 
dlatego aż ponad 40 proc. 
Polaków uważa, że nie 
ma wpływu na zmniej-
szenie zanieczyszczenia 
powietrza. Nic bardziej 
mylnego, ponieważ głów-
nym źródłem brudnego 
powietrza w Polsce jest 
współcześnie tzw. „niska 

emisja”. Są to spaliny po-
chodzące z pieców, starego 
typu, w których pali się np. 
słabej jakości węglem, czy 
śmieciami. Do powstania 

smogu przyczynia się rów-
nież wypalanie traw, czy 
tak powszechne spalanie 
mokrych liści na wiosnę. 

Do walki o czystsze po-
wietrze włącza się PGNiG, 
promując kampanię edu-
kacyjną „Rodzice i Dzieci. 
Powietrze bez śmieci”. 
Akcja prowadzona przez 
Fundację PGNIG im. 
Ignacego Łukasiewicza, 
swoim zasięgiem obej-
muje kilka tysięcy szkół, w 

tym Niepubliczną Szkołę 
Montessori w Kobyłce. 
Dzięki materiałom zawar-
tym w AntySmogBox-ie, 
czyli specjalnym zestawie 

edukacyjnym ze scena-
riuszami lekcji oraz pomy-
słami na doświadczenia i 
eksperymenty naukowe,  
Szkoła Montessori w Ko-
byłce zrealizowała projekt. 
Dzieci zaangażowały się w 
prace promujące segrega-
cję śmieci, czy kampanię 
antysmogową. Uczniowie 
sami wymyślili koncepcję 
oraz hasła na plakat anty-
smogowy. Brali udział w 
wydarzeniu organizowa-
nym przez MZO w Woło-
minie, gdzie za posegre-
gowane śmieci otrzymali 
sadzonki drzew i krzewów, 
które następnie wspólnie 
sadzili w ogrodzie przy 
szkolnym. 

„Wszystkie działania 
miały na celu wytworzyć 
wśród dzieci właściwych 
nawyków. Poprzez edu-
kowanie oraz niezwykłe 
zaangażowanie uczniów 
w projekt, wierzymy, że 
mamy realny wpływ na 
poprawę  jakość powietrza, 
którym oddychamy. Jeżeli 
takie działania nie będą 
miały miejsca w szkole, 
to gdzie indziej dzieci 
mogą się tych nawyków 
nauczyć?”, jak mówi ko-
ordynator projektu Dorota 
Jaworska.

Jak nie my ,  
to kto?

Jak podaje Europejska 
Agencja Środowiska 
w swoim raporcie z 
2017r., co roku  
w Polsce na skutek 
oddychania złej  
jakości powietrzem 
przedwcześnie  
umiera ponad  
51 tys. osób.  
Brudne powietrze  
pochodzi głównie  
z procesu spalania. 




